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Přihlášky nových národních
patentů klesají, zatímco zájem
roste o patenty evropské

Počty přihlášek nových národních patentů
podle Úřadu průmyslového vlastnictví kle-
sají, a naopak nárůst byl zaznamenán mezi
lety 2022 a 2023 u validací evropských pa-
tentů a také u přihlášek evropských paten-
tů podaných českými přihlašovateli. Aktuál-
ně je v Česku v platnosti asi 50 000 paten-
tů, přičemž toto číslo vyjadřuje celkový po-
čet patentů národních i evropských.

Podle dat ÚPV je u národních patentů nejvíce
přihlášek z oborů dopravy a skladování (18 %),
dále zdraví a zábavy (9,5 %) a elektrotechniky
(7 %). „U evropských patentů jsou nejžádaněj-
šími obory digitální komunikace, medicínské
technologie a počítačové technologie,“ řekla
vedoucí Kanceláře úřadu Jana Engelová Pav-
ková o patentech, jež jsou právní ochranou
udělenou vynálezu, která jeho držiteli posky-
tuje exkluzivní právo na využívání a komerční
provozování vynálezu po určitou dobu v da-
ném území. 

U národního patentu jde podle patentových
vlastníků o poměrně rychlý a jednoduchý pro-
ces. „O mezinárodních patentech je ale dobré
uvažovat v případě, že s produktem chcete mířit
také na další trhy. Je třeba si uvědomit, že se ná-
sledně řeší validace pro jednotlivé země. Neza-
nedbatelné jsou pak celkové náklady na tato ří-
zení a také nemalé roční udržovací poplatky,“
uvedl Jan Tihelka, marketingový ředitel výrobce
kotlů a krbových kamen na biomasu Blaze Har-
mony. Firma přitom vlastní v oblasti kotlů hned
čtyři patenty, a to kupříkladu ten na mechanic-
kou detekci zbytkového paliva, který eliminuje
nutnost opakovaného zátopu, a zvyšuje tak
komfort užívání, či na ochranu před nízkote-
plotní korozí, což snižuje celkové náklady na in-
stalaci nového topného systému. Mimo jiné při-
chází na trh krbových kamen s dalšími dvěma
patenty, které pomáhají k prodloužení doby ho-
ření v krbových kamnech nebo k usnadnění
údržby.

Podmínkou udělení patentu je, aby řešení
přinášelo novost v dosavadním stavu. To se ově-
řuje na patentových úřadech v ČR, a následně
v dalších zemích. „Patent platí 20 let od data po-
dání přihlášky a zatím jsme se nesetkali s tím, že
by se někdo pokusil námi patentovaná řešení
okopírovat,“ uvedl jednatel svahových sekaček
SPIDER Lubomír Dvořák, který je vlastníkem
několika patentů spojených s produktem, při-
čemž výjimečná je u techniky například kon-
strukce kolového podvozku, která umožňuje se-
čení trávy ve všech směrech. 

Ze statistických údajů vyplývá, že se počet
patentových přihlášek domácích přihlašovatelů
v roce 2023 snížil, a to o 8 % oproti roku 2022.
Z celkového počtu 104 480 udělených evrop-
ských patentů získalo 4,8 % ochranu v ČR. (tz)

Iva Werbynská,
ředitelka Obalo-
vého institutu
SYBA, se letos

stala jednou z nových Tváří udržitelnosti.
Tento titul jí byl udělen v rámci projektu
[ta] Udržitelnost, prvního českého přehledu
expertů v oblasti udržitelnosti. Projekt [ta]
Udržitelnost přináší neotřelý pohled, prak-
tické příklady, reálné zkušenosti i vize, kte-
ré mají zástupci klíčových oblastí pro bu-
doucnost Česka. Podle Ivy Werbynské v le-
tošním roce v rámci udržitelnosti sledujeme
v obalovém průmyslu přechod na cirkulární
ekonomiku a zvýšené využívání ekologicky
šetrných materiálů. 

„Naším cílem je vyvíjet obaly, které budou
schopny sledovat a prodloužit životnost pro-
duktů,“ uvedla Iva Werbynská. „Firmy budou
investovat do vývoje a implementace obalů vy-
robených z recyklovaného papíru a dalších eko-
logických alternativ. Dále se bude optimalizovat

design obalů, aby se minimalizovaly odpady při
výrobě a spotřebě. Půjde například o snižování
tloušťky materiálů, vývoj lehčích obalů a zame-
zení nadbytečnému balení,“ dodala.

Jedním z projektů Ivy Werbynské, které
podporují udržitelnost, je prestižní soutěž Obal
roku, která je nyní v plném proudu. Účast v sou-
těži Obal roku 2024 navíc firmám nabízí příleži-
tost získat národní i mezinárodní uznání. Vítě-

zové národního ocenění se totiž automaticky
kvalifikují do celosvětové soutěže WorldStar,
kde mají šanci získat významné ocenění. Příkla-
dem úspěchu je firma THIMM, která získala
národní ocenění Obal roku 2023 a následně ob-
držela celosvětové ocenění WorldStar, včetně
zlaté medaile ve speciální kategorii Marketing.

Soutěž Obal roku je určena nejen pro gra-
fické agentury a výrobce obalů a obalových ma-
teriálů, ale také pro obchodní řetězce, produ-
centy značkových výrobků FMCG a zadavatele
obalů v automotive sektoru. Příjem přihlášek
do soutěže končí 5. srpna 2024.

Obalový institut SYBA sdružuje a prosazuje
zájmy subjektů činných v sektoru balení, obalů,
obalových prostředků, balicích materiálů, bali-
cích strojů a také zájmy výrobců baleného zboží
týkající se balení. Jde o sdružení firem a odbor-
níků, kteří se podílejí na vývoji, výrobě a využí-
vání obalů a obalových materiálů. Tento institut
funguje jako platforma pro sdílení informací,
vzdělávání, podporu inovací a spolupráce mezi
různými aktéry v obalovém průmyslu. (tz)

www.syba.cz

Nová myšlenka, zajímavý nápad, převratné
řešení, patent, vynález, ale i drobnost, kte-
rá dokáže ušetřit čas třeba při vaření obě-
da, to vše jsou kroky k lepšímu životu člo-
věka. K jeho komfortu a nevyřčenému snu:
investovat energii a čas do toho, co ho ba-
ví, rozvíjet tvořivé stránky svého já, a mo-
notónní úkony či těžkou dřinu omezit na
nejmenší zlo. Místo toho mít více prostoru
na seberealizaci, odpočinek, komunikaci ve
jménu lepších mezilidských vztahů. Jednou
z cest k naplnění této vize je činnost Tech-
nologické agentury České republiky. Její
aktivity a zdroje vedou k uskutečňování snů
výzkumných pracovišť, škol, firem a činoro-
dých, odvážných jedinců. Na naše otázky
při příležitosti významného výročí agentury
odpovídal předseda TA ČR Petr Konvalinka:

Agentura byla založena na podporu výzku-
mu, experimentálního vývoje a inovací. Co
si pod tím dnes představit? Stále to platí?
Nebo je definice obšírnější?

Stále to platí, zákon, kterým se zřizuje Techno-
logická agentura České republiky (TA ČR) se od
roku 2009 nezměnil v tom smyslu, že by se mise
agentury jakýmkoli způsobem upravovala. Os-
tatně, podobným způsobem jsou definovány
mise mnoha dalších evropských agentur. TA ČR
je již více než deset let členkou konsorcia evrop-
ských agentur (TAFTIE), podporujících vý-
zkum, vývoj a inovace. A agentura, kterou re-
prezentuji, má v tomto konsorciu vynikající re-
nomé, patří k jedněm nejprogresivnějších agen-
tur konsorcia.

Jakým způsobem novátorské myšlenky
a praxi TA ČR umocňuje? Jaké formy pod-
pory jsou nejvyhledávanější?

Podporujeme výzkum, vývoj a inovace formou
dotací projektů (z účelové dotace přidělené stát-

ním rozpočtem do kapitoly TA ČR), které jsou
řešeny ve spolupráci výzkumných organizací a fi-
rem. A máme k tomu řadu nástrojů, kterými jsou
naše vlastní a také rezortní programy, stejně jako
tzv. Norské fondy nebo v současnosti rea lizovaný
Národní plán obnovy a také program veřejných
zakázek ve výzkumu, vývoji a inovacích. Zapo -
jujeme se také do evropské spolupráce formou
tzv. cofundů a Evropských partnerství.

Vlastní programy TA ČR jsou zaměřeny na
nejdůležitější oblasti výzkumu, jako jsou komer-
cializace výsledků a transfer znalostí, podpora
začínajících výzkumnic a výzkumníků, podpora
společenskovědního, humanitního a umělecké-
ho výzkumu, bilaterální a multilaterální zahra-
niční spolupráce, podpora dlouhodobých prio -
ritních cílů a podpora energetiky. Rezortní pro-
gramy jsou pak zaměřeny na výzkum, vývoj
a inovace v oblastech průmyslu, dopravy, život-

ního prostředí a obrany. Veřejné zakázky jsou cí-
leny na podporu ministerstev a dalších institucí
státní správy v oblasti výzkumu, vývoje a inova-
cí. Ve všech těchto programech, s výjimkou ve-
řejných zakázek, umožňujeme čerpání dotace
v 90–100% výši výzkumným organizacím a ve
40–60% výši firmám. Zejména firmy se musejí
podílet na řešení projektu vlastními prostředky
v nemalém objemu. 

A jaké formy podpory jsou nejvyhledáva-
nější? Musím říci, že všechny. Máme obrovský
převis návrhů projektů oproti možnostem jejich
financování. Úspěšnost v programech se pohy-
buje zhruba od 10 % v některých soutěžích pro-
gramu Prostředí pro život až po asi 30 % v pro-
gramu TREND. Kolísá to samozřejmě s vazbou
na státní rozpočet a možností účelové dotace. 

pokračování na straně 4

Staňte se Ambasadory kvality ČR

Startuje 7. ročník soutěže 
pro organizace ze soukromého
i veřejného sektoru, které
kvalitou žijí. Ověřte si, co je
klíčové pro váš úspěch.

Uzávěrka přihlášek je 30. září 2024

www.csq.cz
INZERCE

Nová Tvář udržitelnosti je organizátorkou soutěže Obal roku

Petr Konvalinka, předseda Technologické agentury České republiky
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Elektroenergetické datové centrum
se připravuje na ostrý start
Elektroenergetické datové centrum (EDC)
spustilo od 1. července bezplatnou infor-
mační linku pro zájemce o sdílení elektřiny.
Na čísle 800 720 204 získají odpovědi na
své dotazy volající z řad aktivních zákazní-
ků, energetických společenství, obchodníků
či široké veřejnosti. Od 1. srpna bude linka
k dispozici také uživatelům, kteří zahájí
proces registrace pro sdílení elektřiny.
V následujících týdnech EDC počítá s rozší-
řením služeb call centra o další komunikač-
ní kanály. 

„Zahájení provozu call centra je dobrou zprá-
vou především pro zájemce o komunitní ener-
getiku, kteří se plánují od začátku srpna regis-
trovat u EDC. Předpokládáme, že právě oni vy-
užijí jeho služby jako první a s předstihem už
během července od nás získají odpovědi, které
jim doposud chyběly,“ řekl Petr Kusý, předseda
představenstva EDC, a dodal: „Je však třeba
zdůraznit, že call centrum nebude nyní ani do
budoucna nabízet komerční poradenství jako
výpočet úspor či návratnosti, doporučený počet
panelů a podobně. Pro získání těchto informací
by se měli zájemci obracet na odborné firmy.“ 

Aktuálně EDC testuje nezbytné procesy
a technologie pro zahájení fungování call cen-
tra. Probíhá tvorba kompletní uživatelské doku-
mentace a metodiky, ověřuje se znalostní báze
a procesy obsluhy v souvislosti se zahájením
činnosti. Od července začne call centrum po-
skytovat první informační služby a pro dotazy
bude zprovozněna také e-mailová adresa in-

fo@edc-cr.cz. Od srpna se startem registrací ža-
datelů o sdílení u EDC rozšíří komunikační ka-
nály call centra ještě automatický hlasový sy-
stém, webový chat nebo reklamační formulář. 

„V plném provozu call centra počítáme
především s vyřizováním dotazů souvisejících
s využíváním registračního portálu EDC. Plá-
nujeme ale odpovídat i neregistrovaným uživa-
telům na otázky, které se vážou k postupu pro
zapojení se do sdílení elektřiny, popisu legisla-
tivních pravidel a omezení při sdílení, procesu
uzavření smlouvy o přístupu a rolím jednotli-
vých účastníků trhu nebo k vysvětlení principu
výpočtu sdílení,“ informoval Petr Kusý.

Aktuálně v EDC vzniká IT systém nutný
k přijímání, vyhodnocování a odesílání velkých
objemů dat v řádu desítek minut. Tento systém
bude základem fungování EDC. Od 1. srp-
na 2024 bude funkční tzv. dočasné řešení EDC.
V této etapě bude EDC poskytovat vyhodnoco-
vání sdílení elektřiny v rámci komunitního sdíle-
ní, resp. sdílení mezi aktivními zákazníky. Mezi
základní služby EDC v této fázi bude patřit regis-
trace účastníků trhu v systému EDC pro nastave-
ní výměny a získávání dat o sdílení elektřiny, při-
jímání dat naměřených z průběhového měření
od provozovatelů distribučních soustav, vyhod-
nocování sdílení elektřiny ze získaných dat na
denní bázi nebo poskytování dat z vyhodnocení
sdílení elektřiny OTE. 

Od léta 2026 bude v provozu tzv. finální ře-
šení EDC. V této etapě rozšíří EDC své služby
podle novely energetického zákona LEX OZE III
o řízení dat pro účely zajištění akumulace, flexi-
bility nebo agregace. (tz)

MONETA nabízí více benefitů a nové služby 

MONETA zlepšuje benefity prémiového účtu Gold. Od července mohou majitelé účtu Gold vy-
užít čtyři bezplatné vstupy do letištních salónků po celém světě. „Záleží pouze na preferencích
klienta, zda je vybere najednou, například při rodinné dovolené, nebo postupně v průběhu roku.
Při vstupu do salónku už navíc nemusí předkládat kartu Priority Pass, ale bude stačit, když se pro-
káže zlatou debetní kartou Gold,“ řekl Artur Galstyan, senior manažer produktového týmu Depo-
sits & Cards MONETA Money Bank. Klienti zároveň získají exkluzivní přístup k nejlepším kur-
zům v online směnárně, kterou najdou v mobilní aplikaci Smart Banka. S platební kartou k účtu
Gold lze i nadále využívat cestovní pojištění platné pro celý svět, které mohou uplatnit až další tři
rodinní příslušníci. Klienti taktéž nepřijdou o pojištění platebních karet, které se vztahuje na ná-
hradu škody vzniklé v důsledku neoprávněného užití odcizené nebo ztracené karty. Standardní
poplatek pro běžný účet Gold je 469 Kč. Pokud má klient měsíční příjem vyšší než 35 000 Kč, za-
platí za vedení účtu 169 Kč. Poplatků je zcela zbaven v případě, že má na všech účtech i investicích
od Monety milión korun. (tz)

S tužkou za uchem

Místo celebrit businessmani

Celebrity jsou na špičce společenského dění.
U nás stejně jako v zahraničí. Nic proti nim, ne-
mají jednoduchý život. Ale říkám si, jestli by je
neměli aspoň částečně nahradit lídři průmyslu,
šéfové zemědělských podniků, osobnosti busi-
nessu, které často stojí díky vrozené skromnosti
v pozadí dějinotvorných událostí. Jestli právě ti-
to lidé by neměli udávat image tónu historie,
která sepisuje své virtuální stránky pro příští ge-
nerace. Přece jen v jejich rukách, obrazně řeče-
no, a s jejich investicemi, se hýbe kolo ekonomi-
ky. Jsou to totiž oni, kteří svojí odvahou, hou-
ževnatostí, schopností riskovat a odhadovat po-
třeby budoucnosti tvoří platformu, která nám
dává jistotu a směr. Eva Brixi

Zaujalo nás

Pojištění festivalů
Festivalová sezóna je tady. Pořadatelé velkých
hudebních i sportovních akcí s předstihem řeší
nejen program a logistiku, ale také pojištění pro
případ neočekávaných událostí. „Mezi hlavní
rizika pořádání festivalu patří například jeho
zrušení nebo přerušení z důvodu nepříznivého
počasí, přírodních katastrof, úředního zásahu
nebo neúčasti klíčových účinkujících. Pojištění
poté pořadatelům pomáhá s pokrytím ztrát
a vícenákladů způsobených těmito událostmi,“
uvádí David Staněk, projektový manažer spo-
lečnosti FinGO Business. „V současnosti jsou
velkou hrozbou kybernetické útoky, které mo-
hou narušit prodej vstupenek nebo ochromit
technické zázemí akce,“ popsal. Mezi další oblí-
bená připojištění proto patří například ochrana
proti kybernetickým hrozbám.

Vysoká koncentrace lidí může vést k tlače-
nicím a zraněním návštěvníků. „Při pořádání
hromadných akcí je vždy nezbytné zajistit do-
statečný počet bezpečnostních a zdravotnic-
kých pracovníků, jasně označené únikové cesty
a efektivně komunikovat s návštěvníky,“ vysvět-
lil David Staněk a doporučil zřídit pojištění od-
povědnosti i na újmy na zdraví publika. (tz)

Prosperita je měsíční periodikum o podnikání
a vzájemné komunikaci mezi firmami a jejich velký-
mi skupinami, mezi profesními uskupeními a na -
vzájem v prostředí českého trhu. Přednostně infor-
muje své čtenáře o dění v české ekonomice přede-
vším očima jednotlivých podnikatelských subjektů
a svazů, asociací, sdružení, unií, komor a Konfedera-
ce zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR.
Velký prostor je věnován prezentacím formou člán-
ků a rozhovorů nebo klasické reklamě, která je jedi-
ným zdrojem financování tohoto časopisu. Cílem je
oslovit široké spektrum podnikatelů a manažerů
s tím, že přednost mají informace o aktivním postoji
k podnikání a vytváření trvalých hodnot.
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ze zasílání časopisu Prosperita a příloh 

Došlo-li ke změně vašich údajů pro zasílání našeho
časopisu (adresa, název společnosti, 
jméno atd.), můžete nám zaslat žádost o aktualizaci
svých údajů na zasilani@iprosperita.cz. Vaše údaje
upravíme na správné. 

V případě, že o zasílání již nemáte zájem, napište nám
svůj požadavek, včetně svých údajů z adresního štítku,
na zasilani@iprosperita.cz. Dodávání časopisu poté
zrušíme. 

Pokud byste potřebovali větší počet výtisků
aktuálního vydání, dejte nám vědět alespoň
s měsíčním předstihem, rádi vyjdeme vstříc. Prosperita vás provází děním v businessu už 25 let!
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Ač se to mnohým z nás nezdá, žijeme ve
velkém komfortu. Máme téměř vše, co po-
třebujeme. Domníváme se, že Země je mís-
tem nekonečné hojnosti. Ale jak se říká,
zdání klame. Nejrůznější analýzy ukazují, že
stále neumíme efektivně hospodařit, že
plýtváme zdroji, prací i časem. A že staré
postupy moudrých předků nestačí, že nové
technologie a postupy v péči o to, co na
zemi vyrostlo a urodilo se, mohou přinést
překvapivé výsledky ve snažení lidstva. 

Jednou z cest, jak se chovat lépe, je směr bio-
ekonomiky. K němu se již před lety připojli od-
borníci z Výzkumného ústavu pícninářského
a Zemědělského výzkumu v Troubsku. Svou
pozornost zesílili v současné době, zapojili se
do evropské strategie bioekonomiky. Jako je-
den z počinů je brožura, již právě vydali. Jme-
nuje se prostě: Bioekonomika ve střední Evro-
pě. Informace zde shromážděné jsou však nad-
míru zajímavé a poučné. Určeny jsou pro
všechny, ať školáky, fandy udržitelnosti, nebo
nejširší veřejnost. Věděli jste třeba, že první
džíny na světě byly z konopného vlákna? Ne-
bo... Ale více k tématu RNDr. Jan Nedělník, ře-
ditel obou zmiňovaných společností, inovátor
a vizionář v jedné osobě:

Právě jste vydali brožuru nazvanou Bioeko-
nomika ve střední Evropě. Proč se toto dílo
zrodilo, co je jeho cílem?

Produkce biomasy, tedy toho, co vyroste na po-
lích nebo v lesích, stojí velké úsilí zemědělců,
lesníků, stojí nemalé energetické a lidské vstupy.
Ne vždy tuto biomasu v nejširším slova smyslu
jsme schopni efektivně využít a zpracovat. A to je
vlastně cíl bioekonomiky. Hledat nové způsoby,
nové technologie i nové mezioborové synergie,
jak biomasu efektivněji využít. Slovo bioekono-
mika je pořád svým způsobem novým pojmem,
existuje evropská strategie bioekonomiky, ale
v České republice, a nejen u nás, je to stále rela-
tivně nový obor. Proto jsme jako výstup jedno-
ho mezinárodního projektu vydali zmiňovanou

brožuru. Je sestavena z 18 informačních listů.
Ty představují bioekonomiku od obecných po-
jmů až po konkrétní příklady, co si pod tímto
pojmem může veřejnost představit. Tato publi-
kace shromáždila informace vzniklé v několika
evropských zemích, které jsou partnerem zmi-
ňovaného projektu. Ten projekt se jmenuje
BIOECO UP a je realizován v rámci programu
Interreg Europe. Publikace je dostupná na na-
šich webových stránkách www.vupt.cz/cz/pro-
jekty/circular-bioeconomy-market-uptake-
and-policy-support-central-europe. Je k dispo-
zici jak v českém, tak anglickém jazyce. 

Ostatně vaše firma bude nyní pracovat na
několika mezinárodních projektech, které
s tímto tématem úzce souvisejí. Čeho přes-
ně se budou tyto aktivity týkat a jaký výstup
pro praktické využití budou mít?

Máte pravdu, kromě již zmíněného projektu
jsme partnery dalších projektů v rámci progra-
mu Horizon Europe, které najdete na našich we-
bových stránkách pod akronymy RuralBio Up,
ShapingBio či BioGovNet. I tyto akronymy na-
značují, že základní směřování je spojené s bio-
ekonomikou. Hlavním zaměřením je například
rozvíjet edukační materiály jak pro školy, tak
obecnou veřejnost. Aby se o bioekonomice stále
častěji hovořilo a aby se zvyšovala povědomost
o tomto tématu. V projektech se také mapuje
současný stav bioekonomiky v partnerských ze-
mích, hledají se nová partnerství mezi různými
výzkumnými organizacemi a stakeholdery, za-
kládají se bioekonomické HUBy. Česká republi-
ka má tu výhodu, že může přispět příkladem

dobré praxe. Zemědělský výzkum, spol. s r.o.
Troubsko je zakladatelem, koordinátorem první-
ho bioekonomického HUBu ve střední a vý-
chodní Evropě s názvem BIOEAST HUB CZ,
který byl založen již před čtyřmi lety. Dnes sdru-
žuje více než 40 různých uskupení, vzdělávacích
i výzkum- ných institucí a firem. Dou fáme, že
jedním z konkrétních výsledků projektů budou
studie vedoucí k vytvoření národní strategie bio-
ekonomiky, která by velmi pomohla v komuni-
kaci s evropskými partnery se zemí, kde již tako-
véto strategie existují. Takováto myšlenka ale ne-
zbytně vyžaduje součinnost se státní správou
a ministerstvy. Velmi si vážím toho, že s námi
v neformální ministerské skupině spolupracují
kolegové z rezortů zemědělství, průmyslu a ob-
chodu, školství, životního prostředí apod. 

Zmiňujete konopí, tolik chválenou i zatraco-
vanou bylinu. Jakou ona hraje roli v bioeko-
nomice? Nakolik je přínosná?

Konopí je dle mého názoru velmi dobrým pří-
kladem komplexního zpracování vyprodukova-
né biomasy. Z konopí najdeme farmakologické
výrobky, můžeme se ale také obléci do prádla či
obout boty obsahující konopné vlákno. Či si
můžeme sáhnout na stěnu domu zatepleného
deskami, či dokonce postaveného z tvárnic
s přídavkem konopné biomasy. Konopí je pří-
kladem, kdy při zpracování biomasy spolu úzce
spolupracují zemědělci a kolegové z textilního
či stavebního průmyslu nebo farmakologové.
Tady konopí používáme jako jeden z příkladů,
jak lze více než v minulosti využít při dobře na-
stavených technologiích pěstování a sklizně vy-
produkovanou biomasu. Takových příkladů by-
chom u různých druhů zemědělsky pěstova-
ných plodin našli mnohem více. Konopí se nám
ale zdá jako velmi dobrý příklad, který veřej-
nost zaujme a dobře se na něm principy bioeko-
nomiky vysvětlují.

Brožura se dotýká také konzervace potra-
vin. Naše babičky byly tedy průkopnice udr-
žitelnosti?

Tento rozhovor vzniká v červenci, v době skliz-
ně meruněk či broskví. Vzpomínám si ze svého
dětství, jak moji prarodiče i rodiče zavařovali
a spotřebovávali vše, co zahrádka dala. Dneska
to určitě dělají všichni zahrádkáři podobně, ale
osobně přiznávám lenost, raději si kompot kou-
pím v obchodě. Vím, že to ale není úplně odpo-
věď na vaši otázku. Ano, bioekonomika by chtě-
la naučit v souladu i s principy cirkulární eko-
nomiky určitému návratu k postupům našich
předků, ale chce také hledat nové možnosti.
V domácnosti ne úplně připadají v úvahu nové
technologie pro úpravu potravin, ať už to je lyo-

filizace, nebo hluboké zmražení, či konzervace
vysokým tlakem, ale jsou to příklady, jak mo-
derně zvyšovat trvanlivost potravin. 

Co si představit pod tématem agropotravi-
nářská biokosmetika?

Tady budu v odpovědi trochu opatrnější. Do-
mácí výroba kosmetiky, mýdel či mastí je určitě
možná, ale museli jsme bedlivě volit slova, ale
hlavně uvést ty ingredience, které lze doporučo-
vat pro komponování biokosmetiky. V žádném
případě to nesmějí být látky, které by, byť i po-
tenciálně, mohly vyvolávat například alergické
reakce, být toxické apod. A to je potíž. Výroba
domácí kosmetiky je uvedena jako jeden z pří-
kladů, který zpracovali kolegové z Chorvatska,
ale k němuž já osobně jsem lehce skeptický. 

Podporu dostává kompostování, do které-
ho se pouští stále více subjektů, zapojují se
městské domácnosti, sady, parky, firmy. Je
to návrat ke zdravému selskému rozumu,
nebo naléhavá nutnost?

Obojí. Kvalifikované odhady říkají, že 40 % to-
ho, co se v zemědělství a potravinářství vypro-
dukuje, končí v odpadu. Jsou to obrovské ztráty
energetické i ekonomické. Čím více se nám po-
daří bioodpadu znovu zpracovat, tím lépe. Je
dobře, že dneska již k dobré praxi v obcích patří
i hnědé popelnice shromažďující bioodpad.
A ten, doufám, většinově končí v kompostárně.
Kompost, a nutno zdůraznit, kvalitně vyrobený
kompost, je výbornou alternativou organické
hmoty, kterou vracíme do půdy. Domácí kom-
postéry či kompostování průmyslové jsou urči-
tě výrobou, která je hodna i podpory z veřej-
ných zdrojů. Dotace do výstavby kvalitních
kompostáren se mnohonásobně vrátí. A i o tom
je bioekonomika. Buďme rozumnými hospodá-
ři v naší krajině, buďme ti, kteří se pokusí hos-
podařit na své zahrádce a nebo na své farmě en-
vironmentálně, ale i ekonomicky a sociálně
udržitelně.

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Bioekonomika je naše velké téma

’’
Ano, bioekonomika by chtěla naučit
v souladu i s principy cirkulární
ekonomiky určitému návratu k postupům
našich předků, ale chce také hledat nové
možnosti. V domácnosti ne úplně
připadají v úvahu nové technologie pro
úpravu potravin, ať už to je lyofilizace,
nebo hluboké zmražení, či konzervace
vysokým tlakem, ale jsou to příklady, jak
moderně zvyšovat trvanlivost potravin.

’’
Tato publikace shromáždila informace
vzniklé v několika evropských zemích,
které jsou partnerem zmiňovaného
projektu. Ten projekt se jmenuje
BIOECO UP a je realizován v rámci
programu Interreg Europe. Publikace je
dostupná na našich webových stránkách
www.vupt.cz/cz/projekty/circular-
bioeconomy-market-uptake-and-policy-
support-central-europe. Je k dispozici
jak v českém, tak anglickém jazyce.

RNDr. Jan Nedělník, ředitel Výzkumného
ústavu pícninářského a Zemědělského
výzkumu v Troubsku

Česnáček je užitečná jarní bylinka, která se výtečně uplatní ve studené 
i teplé kuchyni

Mnozí se kompostovat teprve učí, pro jiné je to už sofistikovaná činnost, nebo dokonce 
příjemná aktivita a zábava

foto Martin Šimek
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K regulaci toku energie, například podle
aktuální předpovědi počasí nebo cen na
spotových trzích, se využívají moderní
nadřazené regulační systémy. Mezi nej-
efektivnější jednotky patří chytrá regula-
ce Dreemy vyvinutá na platformě Infigy,
kterou na trh přináší společnost DZ Dra-
žice. Toto řídicí centrum, které je kompa-
tibilní s fotovoltaickými komponenty
Dražice Solar a tepelnými čerpadly NI-
BE, slouží k optimalizaci výroby a ná-
sledného využití elektrické energie. Vý-
znamně tak přispívá ke snížení spotřeby
energie z veřejné sítě, dosažení až 75%
úspory provozních nákladů a k minima-
lizaci nechtěných přetoků. 

Největším úskalím fotovoltaiky je, že
vyrábí elektrickou energii nárazově, a to
většinou v době, kdy domácnost nemá vysoké
požadavky na její odběr. Proto je nutné řešit
akumulaci jejích přebytků pro pozdější využití,
například prostřednictvím tepelného čerpadla,
které je použije ke svému provozu: tím efektivně
posune svou spotřebu do okamžiku, kdy je do-
stupná vlastní vyrobená energie. „V dnešní do-

bě jsou systémy založené na fotovoltaice stále
propracovanější a musí umět komunikovat s ce-
lou řadou technologií. Nadřazené řídicí jednot-
ky, k nimiž patří i Dreemy, jsou určené k tomu,
aby celou soustavu řídily a optimalizovaly tok
energie podle pravidelného rytmu domácnosti,

předpovědi počasí nebo aktuálních spotových
cen. Umí například plynule regulovat výkon te-
pelného čerpadla podle výroby energie a klima-
tických podmínek tak, aby se co nejméně spo-
třebovávala elektřina ze sítě a nedocházelo k ne-
chtěným přetokům či k nežádoucí spotřebě
z baterií při náhlém poklesu výkonu fotovol -

taické elektrárny,“ komentoval Luboš Vrbata,
vedoucí DZD Solar.

Chytré zařízení Dreemy pracuje s unikát-
ním algoritmem pro co nejefektivnější využití
technologií dodávaných společností DZ Draži-
ce: tepelných čerpadel NIBE a fotovoltaických

komponent Dražice Solar. Tato platfor-
ma, která se umisťuje do rozváděče (slou-
žícího k provozu a zajištění bezpečnosti
fotovoltaické elektrárny), dokáže adaptiv-
ně regulovat celý systém (i pokud je do-
plněný o ohřívač vody, baterii nebo wall -
box). Zároveň má vlastní, pravidelně ak-
tualizované, uživatelské rozhraní (aplika-
ci), které vlastníka informuje o množství
vyrobené elektřiny, aktuální spotřebě
v jeho domácnosti, nákupu energie ze sítě
či stavu baterie. Díky přehledným statis-
tikám je zde možné sledovat i změny jed-
notlivých parametrů v závislosti na růz-
ných ročních obdobích nebo částech dne:
uživatelé tak mají nepřetržitou online
kontrolu nad výrobou, spotřebou a výdaji
za elektřinu.

„Zařízení Dreemy vychází z aktuál-
ních a predikovaných hodnot, na jejichž
základě směřuje vyrobenou energii do
spotřeby domácnosti a její případné pře-
bytky do sítě nebo jednoho z úložišť v sy-
stému. Tato regulace má však i některé

další zajímavé funkce: dokáže například výhod-
ně obchodovat na spotových trzích nebo moni-
torovat anomálie v systému: dají se tak zjistit
neobvyklé přetoky do sítě či nestandardní cho-
vání jednotlivých zařízení a spotřebičů,“ dodal
Jiří Šizling, jednatel společnosti Středník a vý-
vojář zařízení Infigy. (tz)

Jak efektivně zkombinovat
fotovoltaickou elektrárnu s tepelným čerpadlem

dokončení ze strany 1

Na trhu působíte již 15 let. Co se oproti ro-
ku 2009, kdy jste vznikli, změnilo ve vašem
vztahu k výzkumu a inovacím? 

Více cílíme na aplikovatelnost výsledků výzku-
mu, vývoje a inovací, vzniklých řešením pro-
jektů. Snažíme se o to, aby byly výsledky ko-
mercializovány a aby každý projekt měl reálný
efekt pro zvýšení konkurenceschopnosti firmy,
a potažmo průmyslu nebo zlepšení společen-
ských dopadů. Snažíme se příjemcům na jednu
stranu usnadňovat administrativní zátěž urči-
tou volností v nakládání s finančními pro-
středky, a naopak je více kontrolovat, jak uplat-
ňují výsledky projektů v období implementace
do svého podnikání.

Podařilo se za tu dobu navázat efektivní ko-
munikaci mezi soukromými výzkumnými or-
ganizacemi a firmami?

Myslím, že ano. Komunikace probíhá obou-
stranně, a to nejen mezi soukromými výzkum-
nými organizacemi a firmami, ale také mezi
univerzitami nebo veřejnými výzkumnými
institucemi a firmami. Pořádáme před každou
veřejnou soutěží workshopy, na kterých vy-
světlujeme zadávací dokumentaci a odpovídá-
me na dotazy zúčastněných. V některých pří-
padech, a to se týká zejména zahraniční spolu-

práce, pořádáme domlouvací setkání hybridní
formou (matchmaking), aby se mohly české
subjekty spojit s těmi zahraničními, a domluvit
se na spolupráci. Výrazně se změnil vztah mezi
akademickou a podnikatelskou sférou. A to
k lepšímu.

Nejste pro podnikatele admninistrativně
příliš složití? 

Nejsme, patříme k těm poskytovatelům, kteří
snížili administrativní zátěž řešení projektů na
možné minimum. Po uchazečích a později po
příjemcích dotace požadujeme pouze to, co
vyžaduje zákon. Uchazeči u nás nemusí doklá-
dat to, co jsme schopni najít ve veřejných
zdrojích, stačí nám jedno čestné prohlášení
a ostatní si vyhledáváme sami. Příjemci také
mohou provádět řadu změn v projektu (změ-
na řešitelského týmu, přesuny prostředků me-
zi osobními a ostatními náklady a další) bez
toho, že by změny museli předem hlásit. Stačí,
když tyto změny uvedou v průběžné zprávě
k řešení projektu. Vše, co jsem zmínil, hodnotí
příjemci velmi pozitivně. Navíc toto vše probí-
há v našem informačním systému ISTA, což
zejména příjemci hodnotí velmi pozitivně. Je
to uživatelsky příznivý systém, který je intui -
tivní a jednoduchý.

Má šance u vás uspět i mikrofirma, pokud se
ukáže, že přišla s ojedinělým nápadem tře-
ba na „výrobu něčeho“?

Samozřejmě má možnost uspět, uspět může do-
konce i fyzická osoba se svým nápadem.

Spolupracujete s různými profesními usku-
peními, například s Asociací výzkumných or-
ganizací. Co jim můžete nabídnout, v co vy-
ústí tato spolupráce letos?

S Asociací výzkumných organizací spolupracu-
jeme velmi úzce. Pravidelně se setkáváme při

různých akcích, které organizuje, jako je napří-
klad business forum, nebo na jednáních ex-
pertního týmu Svazu průmyslu a dopravy ČR.
Informujeme AVO o harmonogramu veřejných
soutěží a o připravovaných novinkách. Já osob-
ně se účastním shromáždění AVO a představu-
ji, co je v TA ČR nového. 

Je v současnosti finančních prostředků na
podporu výzkumu a vývoje ze strany státu
více, nebo méně než v předchozím období?

Prostředků na výzkum, vývoj a inovace je méně
než v předchozích letech, zejména aplikovaný
výzkum se potýká s nedostatkem financí. A to
dlouhodobě. Nepomohl ani Národní plán ob-
novy, což měly být původně finanční prostředky
nad rámec národních prostředků, ale z velké
části s jejich pomocí „sanoval“ národní rozpo-
čet. Je to samozřejmě způsobeno konsolidací
veřejných rozpočtů, energetickou krizí a váleč-
nou agresí Ruska na Ukrajině.

Mohou plynout vaše finanční a jiné aktivity
také směrem k vysokým školám, ať již stát-
ním, nebo soukromým?

Jednoznačně mohou a také ve značné míře ply-
nou. Vysoké školy i některé ústavy AV ČR by
bez prostředků TA ČR, ale i Grantové agentu-
ry ČR (GA ČR podporuje základní výzkum),
nebyly schopné financovat svoji činnost při sou-
časném počtu zaměstnanců.

Jaký je inovační potenciál České republiky
v porovnání s jinými zeměmi?

Inovační potenciál je velký. Jen ho je potřeba ví-
ce rozhýbat. Jsme příliš konzervativní v někte-
rých věcech, ve kterých bychom měli být více
odvážní a měli bychom umět riskovat Právě ri-
zikový výzkum může dosáhnout mimořádných
úspěchů, avšak samozřejmě také neúspěchů.
S tím je ale třeba počítat. ČR se zatím tváří tak,
že je neúspěch ve výzkumu někdy až traumati-
zován, a to vede k tomu, že se podávají projekty,
které jsou málo odvážně, ale je téměř jisté, že
splní průměrná očekávání.

Umělá inteligence obrací náš život naruby.
Dá se predikovat, nakolik ovlivní výzkum?

Máte pravdu, umělá inteligence nás velmi silně
ovlivňuje a bude ovlivňovat ještě více. Já bych si
ale netroufl predikovat, nakolik ovlivní výzkum.
Předpokládám, že hodně...

A bude to souboj největších světových fi-
rem, nejsilnějšího kapitálu, nebo bude mít
šanci i malý český Edison? V jakých oborech
se to projeví především?

Ani toto nejsem schopen odhadnout. Projeví se
to zcela určitě ve všech oborech lidské činnosti,
dokonce možná více v těch oborech, kde bychom
to nejméně čekali...

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Inovační potenciál Česka je velký, jen je potřeba ho více rozhýbat

’’
Více cílíme na aplikovatelnost výsledků
výzkumu, vývoje a inovací, vzniklých
řešením projektů. Snažíme se o to, 
aby byly výsledky komercializovány
a aby každý projekt měl reálný efekt 
pro zvýšení konkurenceschopnosti firmy,
a potažmo průmyslu nebo zlepšení
společenských dopadů.

O společnosti DZ Dražice 
a skupině NIBE:

Společnost DZ Dražice, člen skupiny NIBE,
je největším výrobcem ohřívačů vody a aku-
mulačních nádrží v České republice, který
své výrobky vyváží do 30 zemí světa. V Če-
sku má více než 50% podíl na trhu. Historie
společnosti se píše již od roku 1900: ohříva-
če vody pod značkou Dražice začala vyrábět
v roce 1956. V roce 2006 se stala součástí
švédského koncernu NIBE Industrier AB
a výhradním dodavatelem produktů značky
NIBE (např. tepelných čerpadel a rekuperač-
ních jednotek) do České republiky a na Slo-
vensko. Aktuálně je jejich největším prodej-
cem ve střední Evropě. DZ Dražice vlastní
výrobní závod s několika linkami v Dražicích
a Luštěnicích nedaleko Benátek nad Jizerou
a plně automatizovaný sklad.

Od roku 2022 je součástí DZ Dražice divize
DZD Solar zaměřená na fotovoltaická řešení,
která nabízí komponenty pro realizaci foto-
voltaických elektráren (jako jsou síťové a hy-
bridní střídače a bateriové systémy). Samot-
ná kompletní řešení, včetně vyřízení dotací
a další administrativy dodává na trh pro-
střednictvím prověřených, pravidelně škole-
ných a certifikovaných montážních firem.

Své portfolio tepelných čerpadel DZ Dražice
rozšířila v roce 2023 o značku Argo iM italské
společnosti Argoclima. Dále prodává klimati-
zace AIR a AIR Plus.

Kombinace fotovoltaické elektrárny a te-
pelného čerpadla představuje – při opti-
málně nastavené komunikaci mezi střída-
čem a řídicí jednotkou – jeden z nejúčinněj-
ších způsobů využití vlastní vyrobené ener-
gie k vytápění a ohřevu vody. Tepelná
čerpadla navíc disponují funkcí chlazení,
kterou domácnost využije především v letní
sezóně: tedy v období, kdy vznikají největší
přebytky vyrobené elektřiny.
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Rychle se vyvíjející svět 3D tisku přináší
další novinku – barevný tisk z nejudržitel-
nějšího materiálu oPET. Ekologický 
3D tisk tak díky další inovaci společnosti
3DDen postupuje o další krok vpřed.
Společnost 3DDen oznámila další techno-
logickou novinku. Našla po dlouhém vý-
voji řešení, jak z filamentu z oceánského
plastu oPET tisknout barevně. Doposud
bylo možné tisknout jen výrobky v trans-
parentně šedé naturální barvě plastového
odpadu, a v případě potřeby produkt 
následně barvit. 

„To, co ještě nedávno bylo jen možností vývoje
do budoucna, se nyní stalo realitou. Našli jsme
technologické řešení pro barevný tisk z oPET,“
řekl Honza Hřebabecký, zakladatel a šéf společ-
nosti 3DDen.

Co lze 3D tiskem vyrábět?
Lze říci, že téměř cokoli. Aktuální praxe po-
tvrzuje, že pohodlně a téměř hned je možné
takto vyrábět propagační předměty, sportovní
medaile, personalizované USB klíčenky nebo
nabíječky, nejrůznější hračky, stavebnice, ale

i drobný i větší nábytek až po několikametro-
vé instalace. „Já osobně jsem milovníkem ves-
míru, a proto jsem si do kanceláře vytiskl 
nástěnnou plastiku, která je přesnou mapou
povrchu planety Mars,“ doplnil Honza Hře-
babecký.

Co je oPET?
oPET je zcela nový recyklovaný 3D tiskový ma-
teriál z plastového odpadu vyloveného ze světo-
vých oceánů. Může být řešením problému za-
moření planety plastem vyrobeným často pro
jednorázové účely. Český startup 3DDen jej jako
první na světě používá při inovativním 3D tisku
na tiskárnách vlastní výroby. „Opětovné použití
oceánských plastů k výrobě udržitelných pro-
duktů přispívá k ochraně mořského života a cel-
kovému zdraví oceánů a planety. Zamyslel jsem
se, proč vyrábět věci z nového plastu, když
v oceánech je tohoto materiálu takové množ-
ství,“ řekl Honza Hřebabecký, zakladatel a šéf
společnosti 3DDen.

Kde se tiskne z oPET 
a barevně?
Unikátní farmu 3D tiskáren Honzy Hřebabec-
kého najdeme v pražských Horních Počerni-

cích v Xaverově v prostorách bývalé velkofar-
my drůbeže. Zde téměř nonstop pracují téměř
tři stovky 3D tiskáren různých druhů. „Lze ří-
ci, že navazujeme na úspěchy největšího svě-
tového výrobce 3D tiskáren, české firmy Prusa
Research, od které také část strojů máme. 
Ty nám ale již nestačily na složitější a propra-
covanější produkty, a proto jsme začali vyvíjet
své vlastní 3D tiskárny,“ vysvětlil Honza Hře-
babecký a dodal: „V České republice, Evropě
ani USA jsem nenašel takhle velkou 3D tisko-
vou farmu, jako je ta naše. Odlišujeme se i za-
měřením – specializujeme se na vícebarevný
tisk z kombinovaného materiálu a jsme na za-
kázku schopni ve 3D vymodelovat a vytisk-
nout prakticky cokoli. To navíc velmi rychle,
prakticky do druhého dne.“ 

Část strojů je na míru sestrojena odborníky
z 3DDen, a to jsou právě ty, které umějí tisk-
nout z filamentu oPET, a to nyní nově i barev-
ně. Ty jsou pak světově unikátní, protože vyrá-
bějí specifické kompletní předměty z výše
představeného unikátního ekologického fila-
mentu. oPET nyní dokáže nahradit nový plast
bez ztráty kvality. Tento odpad se tak vrací zpět
k životu a mění jednorázový plast na vysoce
kvalitní, bezpečný. (tz)

Za úspěšným loňským rokem podle vedení spo-
lečnosti BENU Česká republika s.r.o. (dále jen
společnost BENU) stojí mimo jiné i rostoucí on-
line prodeje. Společnost BENU provozuje jed-
nak vlastní e-shop s lékárenským sortimentem
benu.cz, který si dlouhodobě udržuje více než
čtvrtinový podíl na onlinovém trhu (26 %). Dal-
ším pozitivem je také spolupráce s Rohlik.cz.,
v rámci které BENU provozuje druhý vlastní 
e-shop, a to na platformě tohoto online super-

marketu. „BENU v online prostředí loni rekord-
ně rostla, dosáhli jsme tržeb 1,6 miliardy korun.
Těší nás také, že jsme obhájili prvenství v anketě
ShopRoku 2023 v kategorii Cena kvality: Zdraví.
I naše spolupráce s Rohlikem.cz je dlouhodobě
úspěšná, zákazníci čím dál častěji využívají uni-
kátní kombinaci nákupu v online supermarketu
a v naší online lékárně s rychlým doručením až
domů, a to již z pěti lokací v Praze, Brně a Ostra-
vě. Lékárenské týmy v BENU lékárnách obslou-

žily v loňském roce 23,5 miliónu zákazníků,“
uvedl Petr Doležal, generální ředitel společností
BENU Česká republika a Phoenix lékárenský
velkoobchod.

V letošním roce se společnost BENU zamě-
řuje na větší ekonomickou dostupnost léků
a rozšiřování benefitů pro stálé zákazníky. „Vel-
ký potenciál vidíme ve spolupráci s výrobními
partnery a ve zvýhodněných nabídkách pro na-
še konečné zákazníky a pacienty. V loňském ro-
ce jsme v našich lékárnách zaznamenali více
než 200 000 nových pacientů s receptem, a zvý-
šili tak podíl BENU na celkovém množství vý-
dejů léčiv předepsaných recepty napříč všemi
lékárnami. Posilujeme také základnu našich
věrných členů programu BENU Plus. Zhruba
na 60 % našich tržeb se tak podílí 1,5 miliónu
věrných zákazníků,“ dodal Petr Doležal. Spo-
lečnost Phoenix loni potvrdila pozici nejvý-

znamnějšího českého distributora léčiv. I přes
neustálý růst nákladů se jí podařilo držet stabil-
ní ziskovost. Celkový provozní výkon činil 
70 miliard korun. Všechna obchodní centra po
celý rok spolehlivě a včas zásobovala zákazníky.
Společnost také získala nové zakázky v rámci
pre-wholesalových služeb a dále vylepšovala
obchodní spolupráci se stávajícími zákazníky.
„Jako velkodistributor léčiv v České republice
spolehlivě zajišťujeme zásobování téměř 4000 lé-
káren, nemocnic, výdejen zdravotnických po-
třeb a dalších zákazníků, kterým nabízíme té-
měř 25 000 sortimentních položek. Důraz kla-
deme především na kvalitu poskytovaných slu-
žeb, šíři sortimentu a vstřícný přístup našich
zaměstnanců. Podporujeme také nezávislé lé-
kárny, provozujeme virtuální sdružení našich
191 partnerských lékáren Pharmapoint,“ uza-
vřel Petr Doležal. (tz)

Světová novinka ve 3D tisku:
z nejekologičtějšího materiálu oPET lze tisknout barevně

Pro lékárenský řetězec BENU byl loňský rok zdařilý

Lékárenský řetězec BENU potvrdil v roce 2023 svoji ekonomickou úspěšnost, v Česku patří
dlouhodobě mezi nejsilnější hráče na trhu. Tržby společnosti BENU vzrostly meziročně o ví-
ce než 11 % na 11,3 miliardy korun a společně s tržbami partnerů zapojených do franšízo-
vé sítě BENU lékáren dosáhly 14 miliard korun. Během roku 2023 došlo k otevření 31 no-
vých BENU lékáren, a tím se jejich počet zvýšil na celkem 263 vlastních a 112 franšízových.
Aktuálně je pod značkou BENU provozováno téměř 400 lékáren, a v rámci nich také 
11 Center prevence s poradenstvím a téměř 80 Lékáren s prevencí.

Honza Hřebabecký, zakladatel a šéf 
společnosti 3DDen

INZERCE

Máte nedostatek lidí? Potřebujete snížit zmetkovitost?
Chcete vyrábět efektivně?

ELAP v.d. se více než 30 let zabývá
automatizací výroby. Máme bohaté
zkušenosti z různých odvětví průmyslu.
Nabízíme nejen realizace, ale i bezplatnou

prezentaci ve vaší provozovně na téma Automatizace, jak na to.
Součástí prezentace jsou ukázky z různých aplikací automatizace
a poloautomatizace, včetně příběhu, tedy jak to celé vzniklo. 

Naše moto:
„Předpokladem úspěšného zakončení akce je její poctivá
a detailní příprava před zahájením realizace.“

Kontakty:
e-mail: obchod@elap.eu
web: www.elap.eu
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Jsou hlučné, vítr je snadno poškodí, pro-
pouštějí vodu i sníh, v létě je kvůli nim pod
střechou nepříjemné horko, brzo zreznou,
a proto se musí za pár let zase vyměnit... To
jsou nejčastější mýty o plechových střechách,
kterým mnoho lidí stále věří. Dnešní realita
je ale zcela jiná a o důkazy není nouze.

Při pohledu na plechovou krytinu je hned jasné,
kde se tyto předsudky berou. Plech je tenký
a lehký, a tak přece nemůže vydržet totéž co by-
telná střešní taška... Omyl, právě v tom tkví jed-
na z jeho předností! „I když plech svou tloušť-
kou nepřesahuje jeden milimetr, na odolnosti
mu to nic neubírá. Plechová krytina je sama
o sobě velmi pevná, a přitom je lehká, takže se
s ní snadno manipuluje,“ řekl Ing. Petr Tureček,
produktový manažer společnosti SATJAM,
předního českého výrobce plechových střech.

Avšak pozor! Není plech jako plech a rozdí-
ly v jeho kvalitě mohou být značné. Na český trh
se občas dostávají krytiny z málo odolného
a slabého materiálu, které v praxi nesplňují ev-
ropskou normu, přestože má výrobce všechny
zákonné certifikace. „Problém je například už
tloušťka plechu, která u některých dodavatelů
může být jen 0,35 mm. Norma ale požaduje 0,4
nebo 0,5 mm u oceli a 0,6–0,7 mm u hliníku. Na
pohled je to malý rozdíl, ale pro krytinu je zcela
zásadní. Spolehlivý výrobce by proto měl za
kvalitu svých krytin ručit. Z toho důvodu vždy
používáme vysoce jakostní hliník a ocel,“ ujistil
Petr Tureček. Podobné rozdíly ale laik těžko od-
halí a asi nikdo z nás nevybírá novou krytinu
s mikrometrem v ruce. Jak mít tedy jistotu dob-
ré volby? „Řešením je zvolit krytinu od osvěd-
čeného výrobce, který si kvalitu dlouhodobě
hlídá. Ukazatelem, podle kterého se každý
snadno zorientuje, jsou různé certifikace a oce-
nění, potvrzující kvalitu krytiny, jako je napří-
klad Česká kvalita – Osvědčeno pro stavbu,“
doplnil Petr Tureček.

Subtilnost plechového materiálu je skuteč-
nou výhodou lehkých střech. Usnadňuje nejen
transport, ale i skladování na místě stavby
a vlastní pokládku, pro kterou nemusíte řešit
složité transportéry směrem nahoru na střechu.
„Metr čtvereční klasické taškové střechy může
vážit průměrně 40–50 kg, zatímco ocelová kry-
tina má jen 5 kg/m2, a ta hliníková dokonce jen
2,5 kg/m2. Nízká hmotnost obou je výhodou
i z toho faktu, že obě podstatně méně zatěžují
krov,“ vyjmenoval Petr Tureček.

Koroze vážně nehrozí
Top materiálem pro výrobu plechových krytin
je hliník, který zcela bez diskuzí výborně odolá-
vá korozi i rozmarům počasí. Na střeše vydrží
klidně déle než sto let! Jasným důkazem je na-
příklad římský chrám San Gioacchino, na kte-
rém najdete nejstarší hliníkovou střechu na svě-
tě. Je z roku 1897 a svůj účel bez problémů plní
dodnes. „Pro výrobu našich lehkých krytin po-
užíváme slitiny hliníku od norské hliníkárny
Speira. Ve Skandinávii mají tyto střechy dlou-
hou tradici, navíc tam musí čelit daleko nároč-
nějšímu klimatu. Majitelům to tak v našich

podmínkách dává jistotu dlouhé životnosti ple-
chové střechy,“ uvedl Petr Tureček. O potřebné
síle materiálu jsme psali výše, ale není to jen
o ní. „Průběžně kvalitu hliníku ověřujeme i v la-
boratoři. Volíme materiály s odolnou povrcho-
vou úpravou, která dlouhou životnost hliníku
dále podpoří,“ dodal ještě Petr Tureček. Hliní-
kové krytiny SATJAM jsou opatřeny speciální-
mi povrchy z řady EXCELENT, které jí zajišťují
dlouhodobou ochranu i nevšední design.

Další možností jsou plechové krytiny z oce-
li. Ty jsou velmi pevné a odolné vůči mechanic-
kému poškození a na střeše vydrží bez problé-
mu sloužit i 40 let. „Kromě výše popsané tloušť-
ky oceli se podceňuje i vrstva zinku, která ji
chrání před korozí. Krytiny SATJAM proto opět
vyrábíme mimo jiné ve skandinávské kvalitě,
a to ze zinkované oceli od švédské ocelárny
SSAB,“ řekl Petr Tureček. Kvalita ocelového ple-
chu pak musí být podpořena odolnou a dosta-
tečně silnou povrchovou úpravou, kterou má
SATJAM pro ocelové krytiny k dispozici v ně-
kolika variantách.

Plech opravdu nehlučí
Kvůli plechové střeše uslyšíte každou kapku
deště nebo poryv větru a v noci se nevyspíte...
Další mýtus, který vůbec neplatí. Plech sice
sám o sobě vede zvuk, ale plechové střechy
našly způsob, jak tomu zamezit. „Špatná zvu-
ková izolace střechy není způsobená plecho-
vou krytinou, ale samotnou střechou, přesněji
její skladbou. Plech v ní totiž tvoří jen malou
část, daleko důležitější je to, co je pod ním. Její
návrh je pak na odpovědnosti projektanta,“
vyvrátil mýtus o hlučnosti Petr Tureček. Dale-
ko více hluku také projde střešními okny než
samotnou střechou. 

„Majitelé se na stavbě často snaží ušetřit,
a tak ošidí tepelnou izolaci, která potom nemá
dostatečné akustické parametry, nebo nepoužijí
další doporučené izolační prvky. Problémy
s hlukem v podkroví jsou pak rázem na světě.
Na vině také někdy může být řemeslník, který
nedodržel montážní postup. Plechové krytiny
SATJAM proto mají hned několik možností, jak
hluk pod střechu nepustit. S jeho útlumem po-
může například separační rohož WRAP, asfal-

tové podkladní pásy, speciální zvukově izolační
pásky nebo naše úprava Soundcontrol, kterou je
možné vybranou krytinu na přání ve výrobě
opatřit. Pokud krytinu tvoří rovné pásy plechu,
je lepší volit jejich užší provedení. Také je vhod-
nější krytinu pokládat na bednění než na latě,“
zmínil Petr Tureček.

Stejně jako hluk nebývá ani přílišné horko
v podkroví vinou plechové krytiny, ale špatně
navržené střechy a snahy ušetřit na izolaci.
Moderní izolační materiály, jako je například
kamenná vata, dokážou izolovat jak hluk, tak
i teplo.

Sražená vlhkost musí ven
Objevují se vám na stropě v podkroví mokré
mapy? Pak opět může být příčina ve skladbě
střechy samotné, nikoliv v její krytině. „Plecho-
vá krytina chrání střechu před pronikající vlh-
kostí už ze své podstaty. Plech je přirozeně ne-
nasákavý a pro vodu nepropustný. Už někdo
někdy viděl, že by skrze hliníkovou nebo ocelo-
vou desku prokapala voda?“ vyslovil řečnickou
otázku Ing. Petr Tureček a pokračoval: „Krytiny
ve velkých rozměrech mají navíc minimum
spojů, takže voda se pod ně jen tak nedostane.
V každé střeše se však vyskytuje určitá vlhkost,
a pokud nemá možnost se z konstrukce dostat
ven, bude v ní kondenzovat. Proto se ve střeše
navrhuje odvětrávací vrstva, která má za úkol
tuto vlhkost odvést. Pokud je špatně navržená,
provedená, nebo úplně chybí, může to být příči-
na vlhkých map na stropech v podkroví.“ 

Krytina plechových střech se kotví pomocí
speciálních šroubů s kovovou podložkou
a EPDM těsněním. „Šrouby je třeba správně do-
táhnout tak, aby se těsnění roztáhlo asi o 1 mm
přes okraj podložky. Nesmí to být více ani mé-
ně. Působením slunce těsnění zvulkanizuje,
a prostup je tak trvale utěsněný a šroub se ne-
musí časem dotahovat,“ popsal běžný postup
z praxe Petr Tureček. 

Vítr nemá šanci
Ani obavy z poškození větrem nejsou u plecho-
vé střechy na místě. Pokud nastává silný vítr, vy-
drží plechová střecha stejnou zátěž jako klasické
betonové tašky. A pokud je větrem stržena, je na
vině obvykle řemeslník, který nedodržel správ-
ný postup pokládky. „Důležité je krytinu k pod-
kladu dostatečně ukotvit odpovídajícím počtem
šroubů. V našich montážních návodech proto
máme vždy přesně stanoveno, v jakém schéma-
tu šrouby umístit. V oblastech s častým silným
větrem je možné kotvení zesílit jejich větším
množstvím,“ sdělil Petr Tureček. V případě ex-
trémního větru pak nemůže uletět jen plech ze
střechy, ale pokud dojde k jeho uvolnění, větši-
nou má v sobě zachované například laťování
z krovu. V těchto případech ale většinou dochá-
zí už k destrukci stavby nebo její části. 

Taška k tašce sedá
Plechové krytiny rozhodně nekladou meze ani
svému designu. Věrně napodobí tašky, šindele,
nebo dokonce eternit! Vybírat je možné z malo-
formátových krytin, které se vyrábějí v pevně
daných rozměrech a výborně se hodí na velmi
členité střechy. 

Další variantou jsou velkoformátové kryti-
ny, které jsou ideální pro jednoduché plochy
a dělají se na míru dané střeše. „Jasným tren-

dem jsou falcované krytiny, tedy rovné pásy ple-
chu, které se přímo na stavbě spojují do sebe.
Těmi je inspirovaná i zákaznicky nejoblíbenější
krytina SATJAM Rapid DeLuxe, která má už
z výroby tvarované zámky pro napojování jed-
notlivých panelů. Díky tomu falcovanou kryti-
nu věrně napodobuje, ale snadněji se instaluje,“
upřesnil Petr Tureček.

Aby to moc nestálo
Plechová krytina šetří na těch správných mís-
tech. Díky nízké hmotnosti méně zatěžuje krov,
na který může stačit použít méně materiálu. Za-
bere málo místa a spoří i náklady za dopravu.
Měla by ale být vázána dlouhou zárukou. U po-
vrchových úprav to může být podle jejich jakos-
ti i několik desetiletí a u funkčnosti plechové
krytiny i více než 50 let. A pozor! Záruka by mě-
la být ideálně přímo od výrobce. SATJAM proto
poskytuje na svoje krytiny Registrační záruku
20–60 let. „Záruku na střešní krytinu dle záko-
na drží prodejce. Většina výrobců střešních kry-
tin na českém trhu totiž neprodává svoje pro-
dukty napřímo, ale přes různá prodejní místa
nebo konkrétní řemeslníky, a na ty bohužel pře-
souvá podmínky záruk. Po letech ale už nemusí
být dohledatelní. Proto je důležité volit střešní
krytinu, za kterou ručí přímo její výrobce. Re-
gistrační záruka SATJAM dává našim zákazní-
kům potřebný záruční klid a jistotu, že i po le-
tech se budou mít na koho obrátit. A ten, kdo
vsadí na výrobky označené certifikací Česká
kvalita – Osvědčeno pro stavbu, bude se svojí
střechou spokojen doslova do konce svého živo-
ta,“ uzavřel Ondřej Haška, obchodní a marke-
tingový ředitel společnosti SATJAM. (tz)

Lehké plechové střechy boří mýty kvalitou

Národní program
Česká kvalita

Národní program Čes ká
kvalita podporuje pro-
dej a poskytování kvalit-
ních výrobků a služeb.
Jeho cílem je vytvořit
jednotný systém nezá-
vislých značek kvality,
informovat spotřebitele
o nabídce kvalitních vý-

robků nebo služeb a pomoci českým firmám
budovat vlastní obchodní značky. Program
sdružuje hned několik osvědčení. Oblasti
stavebnictví se týká značka Osvědčeno pro
stavbu. Ta zákazníkům stvrzuje nadstan-
dardní vlastnosti daného výrobku a zaručuje
jeho vyšší přidanou hodnotu nad obecné re-
gulatorní požadavky. Značka zároveň po-
tvrzuje i vhodnost pro zabudování do stavby
na území ČR. Pravidelnou kontrolou systé-
mu řízení výroby, vzorkováním a zkoušením
potvrzuje TZÚS jako třetí, nezávislá strana,
že posuzovaný výrobek si udržuje potřebnou
kvalitu a splňuje požadavky certifikace. Nic-
méně samotný výrobce poté garantuje, že na
český trh dodá zákazníkovi výrobek ve stejné
posuzované kvalitě.

Ing. Alexander Šafařík-Pštrosz, 
ředitel TZÚS Praha, s. p.
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Čtyřdenní pracovní doba se v Evropě stává
trendem. Svým zaměstnancům ji nabízejí
například firmy na Islandu, v Belgii, Švýcar-
sku nebo Německu. V Česku se ke kratšímu
pracovnímu týdnu zatím přiklání jen hrstka
firem. Nese s sebou řadu výhod, ale i větší
zaměstnaneckou zodpovědnost.

Oficiálně se v Česku o plošném zavedení čtyř-
denního pracovního týdne prozatím neuvažuje.
Některé firmy už ho ale svým zaměstnancům
nabízejí. A není to v historii poprvé, kdy čeští
zaměstnanci zažívají zavádění kratšího pracov-
ního týdne. „Když v roce 1968 vstoupila v plat-
nost vyhláška ministerstva práce, která stanovi-
la pětidenní pracovní týden, spousta lidí si ne-
uměla fungování podniků bez pracovních sobot
představit. Některé je několikrát ročně vyhlašo-
valy až do roku 1989. Nyní se ocitáme v podob-
né situaci, kdy nástup umělé inteligence, roboti-
zace a automatizace představuje revoluci v pra-
covním prostředí. Ta se dotýká i délky pracov-
ního týdne. Některé podniky v tuzemsku už
čtyřdenní pracovní dobu zkoušejí, prozatím jde
jen o nízký počet, odhady uvádějí, že kratší pra-
covní dobu prozatím nabízí zhruba procento fi-
rem v Česku,“ řekla Olga Hyklová, majitelka
a výkonná ředitelka personální agentury Ad-
vantage Consulting.

V Česku je tento model teprve v počátečních
fázích, ale zájem o něj roste, a to zejména mezi
inovativními a progresivními firmami. Z těch,
které kratší pracovní týden zavedly, zatím znějí
převážně pozitivní ohlasy. „Mezi hlavní benefity
čtyřdenní pracovní doby patří zvýšená produkti-
vita, vyšší úroveň spokojenosti zaměstnanců,
lepší skloubení pracovního a osobního života –
takzvaný work-life balance a snížení stresu. Za-
městnanci mají více času na rodinu, koníčky
a osobní rozvoj, což může vést k jejich větší loaja-
litě a motivaci. Kratší setrvání zaměstnanců
v kancelářích představuje i úsporu firemních pe-
něz, jako jsou nižší náklady na energie, úklid
kanceláří a celkový provoz,“ popsala Marcela Vy-

skoková, marketingová manažerka personální
agentury Advantage Consulting.

V některých oborech je zavedení čtyřdenní-
ho pracovního týdne snazší. „Čtyřdenní pra-
covní doba je ideální pro firmy, které kladou
důraz na inovace, flexibilitu a moderní přístup
k práci. Patří sem kreativní agentury, marketin-
gové a reklamní firmy a další odvětví, kde je dů-
ležitá kreativita a duševní práce. Tento model
může být také výhodný pro startupy a menší fir-
my, které chtějí přilákat talentované pracovníky
a nabídnout jim atraktivní pracovní podmín-
ky,“ vyjmenovala Olga Hyklová.

Speciální kategorii tvoří společnosti zamě-
řující se na informační technologie. Nejvíc fi-
rem, které zkrácený pracovní týden nabízejí, je
právě ze světa jedniček a nul. „V současné době
odhadujeme, že přibližně 5 % firem v oblasti IT
v Česku nabízí čtyřdenní pracovní dobu.
V oboru IT je čtyřdenní pracovní týden stále
častěji zkoumán jako možnost pro zlepšení pra-
covního prostředí a zvýšení spokojenosti za-
městnanců,“ uvedla Denisa Janatová, ředitelka
společnosti smitio – kariérní platformy pro IT
komunitu. A právě IT obory jsou podle ní
vhodným kandidátem pro zavedení kratšího
pracovního týdne z několika důvodů. „Uplatně-
ní v IT často klade důraz na výstupy a výsledky
práce spíše než na pevně daný čas strávený
v kanceláři. Díky technologickému pokroku je
také možné provádět práci na dálku a flexibilně,
což umožňuje efektivnější rozložení pracovního
času. Zaměstnanci v IT mají často silně vyvinu-
té analytické a organizační schopnosti, které jim
umožňují efektivnější plánování a správu času.
Nicméně zavádění čtyřdenní pracovní doby vy-
žaduje pečlivé plánování a přizpůsobení pra-
covního prostředí, aby byla zajištěna efektivita
a produktivita práce. Úspěch tohoto modelu zá-
visí na schopnosti firem, a hlavně managemen-
tu přizpůsobit se novým pracovním podmín-
kám a najít rovnováhu mezi potřebami zaměst-
nanců a požadavky podnikání,“ upozornila. 

Čtyřdenní pracovní týden neznamená mé-
ně pracovních úkolů, zaměstnanci je jen musejí

stihnout v kratším čase. To vyžaduje lepší orga-
nizaci práce, větší zodpovědnost a spolupráci
v týmu. „Když mají zaměstnanci na splnění
svých úkolů omezený čas, mají tendenci být
produktivnější a soustředěnější. Čtyřdenní pra-
covní týden nejčastěji vítají zaměstnanci gene-
race Z, kteří díky perfektnímu ovládání moder-
ních technologií najdou často řešení problému
rychleji. Zejména generace Z preferuje flexibi -
litu, která jim umožňuje lépe sladit práci se stu-
diem, osobními zájmy a cestováním,“ popsala
Gabriela Hansliková, obchodní ředitelka perso-
nální agentury Advantage Consulting.

Právě nástup nové generace na pracovní
trh nahrává zavádění kratší pracovní doby.
„Díky tomu, že je pro mladou nastupující ge-
neraci práce s technologiemi samozřejmostí,
dokáže pracovní proces výrazně zrychlit
a usnadnit. Díky lidem generace Z a jejich
efektivnímu přístupu k práci je pravděpodob-
né, že po jejich masivnějším nástupu na pra-
covní trh bude stále větší množství firem čtyř-

denní pracovní dobu zavádět. Výhodné to bu-
de pro obě strany – firmy zrychlí své procesy
a zaměstnanci naleznou lepší vyváženost mezi
osobním a pracovním životem,“ předpokládá
Petr Hykel, majitel a ředitel headhunterské
společnosti Theones.

Vedle výhod spojených s kratším pracov-
ním týdnem upozorňují personalisté i na řadu
rizik. Mnohé firmy přistupují k čtyřdennímu
pracovnímu týdnu s velkou skepsí. „Obávají se,
že pokud by byl pátek volný, zaměstnanci by
čtvrtek začali vnímat jako nový pátek, což by
vedlo k nižší produktivitě. Nevýhody čtyřdenní
pracovní doby zahrnují možné logistické a or-
ganizační výzvy, například nutnost přizpůsobe-
ní pracovních procesů a zajištění dostatečné do-
stupnosti pro klienty. Některé firmy mohou mít
obavy z poklesu produktivity nebo ztráty kon-
troly nad pracovním výkonem zaměstnanců.
Implementace tohoto modelu může také vyža-
dovat změny v legislativě a kolektivních smlou-
vách,“ vyjmenovala Marcela Vyskoková. (tz)

Zásadní řešení kritické situace na letišti na za-
čátku prázdnin má přinést nový krizový mana-
žer společnosti Czech Airlines Handling, která
na pražském letišti odbavuje zavazadla. Má však
nastoupit až v srpnu. Česká asociace interim
managementu, která sdružuje mj. krizové ma-
nažery, upozornila na to, že není vhodné ani
obvyklé, aby krizový manažer v ta-
kovéto urgentní situaci nastoupil do
firmy až za tak dlouhou dobu. Je vel-
mi důležité, aby začal situaci řešit co
nejdříve. Řešení krizové situace
s pomocí zkušeného krizového ma-
nažera je správné a už mnohokrát
prokázalo, že je velmi efektivní. Ale
klíčovým faktorem je v takových
případech i rychlost. „Nejde jen
o to, s jakou rychlostí se krizový ma-
nažer pustí do práce, analyzuje si-
tuaci a začne dělat potřebná opatře-
ní, ale zásadní roli hraje také rych-
lost výběru vhodného manažera
a přijímací procedury (dojednání
smlouvy/dohody) tak, aby krizový

manažer mohl nastoupit ihned, resp. co nejdří-
ve, což by mělo být i jeho prioritou. Každým
dnem se problém může prohlubovat a jeho vy-
řešení se pak ještě více vzdaluje a protahuje, čas-
to i prodražuje,“ uvedl Petr Karásek, krizový
manažer a místopředseda Čes ké asociace inte-
rim managementu.

Kritická situace na letišti v Praze by si za-
sloužila rychlé a razantní řešení zejména proto,
že působila potíže tisícům lidí i samotnému le-
tišti a má přesah mezinárodního rozsahu, který
dopadá na image a dobrou pověst pražského le-
tiště, a obecně i na schopnost České republiky
zvládnout zvýšený provoz v turistické sezóně,
což není nepředvídatelná a neobvyklá situace.
„V tomto kontextu je také potřeba připomenout
důležitost efektivní a transparentní krizové ko-
munikace. Vysoká vytíženost letiště, a tedy
i problémy s ní související budou pokračovat až
do září. Je nutné si také uvědomit, že výsledky
krizového řízení a nových opatření nebudou
patrné hned. Měsíční prodleva nástupu krizo-
vého manažera, přestože letiště podniká další

opatření, může mít následky, které
se budou napravovat řadu měsíců,
v případě reputace i let,“ doplnila Ja-
na Dronská, specialista na komuni-
kaci a PR manažer České asociace
interim managementu.

Česká asociace interim manage-
mentu potvrdila, že v ČR jsou do-
stupní velmi zkušení a kvalitní kri-
zoví manažeři, kteří mohou nastou-
pit prakticky ihned, včetně těch,
 kteří se zaměřují na logistiku a do-
pravu. V každé době je část z nich
tzv. volná, protože většinou nejsou
permanentně na nějakých projek-
tech a věnují se například vzdělává-
ní dalších manažerů, poradenství,

mentoringu nebo sebevzdělávání. Máme k dis-
pozici své i zahraniční průzkumy ze zemí EU
a Velké Británie, které ukazují, že ihned dostup-
ných je v průměru 30 % interim manažerů,
včetně krizových. 

Podle zkušeností asociace může trvat hle-
dání i dojednání nástupu krizového manažera
jen několik málo dní a krizový manažer obvykle
nastupuje do firmy do týdne, maximálně do
dvou týdnů. Právě rychlost reakce, flexibilita,
schopnost nasazení i na druhém konci republi-
ky, rychlé seznámení se se situací v podniku,
zkušený postup při odhalování příčin a důvodů
problémů, pragmatické návrhy řešení na zákla-
dě bohatých zkušeností a jejich rychlá imple-
mentace, včetně etiky jednání (viz Etický kodex
na www.caim.cz), jsou hlavními přednostmi in-
terim krizových manažerů. Ti, kteří jsou sdru-
žení v CAIM, se navíc mohou prokazovat auto-
rizací oboru interim management udělenou
Hospodářskou komorou ČR, případně certifi-
kací CAIM, a tvořit mini-týmy aj.

Česká asociace interim managementu je
přední českou organizací sdružující zhruba 
70 interim manažerů a zprostředkovatelů. Její
členové pomáhají zachraňovat, restrukturalizo-
vat nebo rozvíjet firmy. Vznikla v roce 2010 a je
jediným nositelem autorizace oboru interim
management v ČR. Jejím posláním je rozvíjet
interim management v ČR, posilovat povědomí
o jeho výhodách, budovat zázemí pro růst kva-
litních interim manažerů, a zároveň také pod-
porovat podnikatelské prostředí. (tz)

Čtyřdenní pracovní doba: 
u nás ji nabízí procento firem

Krizová situace na letišti se měla řešit rychleji, 
upozorňuje Česká asociace interim managementu

Česká asociace interim managementu, která sdružuje mj. krizové manažery, upozornila na
to, že není vhodné ani obvyklé, aby krizový manažer v takovéto urgentní situaci, jaká na-
stala na pražském letišti, nastoupil do firmy až za měsíc. Je velmi důležité, aby začal situaci
řešit co nejdříve. Každým dnem se problém může prohlubovat, a jeho vyřešení se pak ješ-
tě více vzdaluje a protahuje, často i prodražuje. Asociace potvrdila, že v ČR jsou dostupní
velmi zkušení a kvalitní krizoví manažeři, kteří mohou nastoupit prakticky ihned, včetně
těch, kteří se zaměřují na logistiku a dopravu.

foto Pixabay
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Za posledních 12 měsíců zaznamenal prů-
měrný český investor zhodnocení v podílo-
vých fondech okolo 12,2 %. Vyplývá to
z Indexu českého investora CII750, který
sestavuje společnost Swiss Life Select.
Oproti prvnímu kvartálu 2024 vstoupily fi-
nanční trhy v posledních třech měsících prv-
ního pololetí do značně turbulentního pro-
středí. Zatímco v prvním čtvrtletí vykázaly
fondy růst zhruba o 5,4 %, ve druhém kvar-
tále jsme byli svědky již jen velice drobné-
ho růstu o 0,26 %.

Za letošních šest měsíců tak fondy zhodnotily
o 5,67 %. Jednoznačně lepších výsledků do-
sáhli investoři do akciových fondů, které v prv-
ní polovině letošního roku dosahují výkonnos-
ti 8,7 %. „V dlouhodobém horizontu pak akci-
ové fondy za pět let zhodnocují o 7,44 % ročně.
Defenzivnější fondy, do kterých řadíme napří-
klad smíšené či dluhopisové fondy, letos zpo-
malily dynamiku růstu, což při přepočtu na
roční výkonnost přináší opatrnějšímu investo-
rovi 4,4 %. Za rok 2023 přitom dané defenzivní
fondy dosáhly na výkonnost 9,1 %,“ komento-
val Richard Bechník, hlavní investiční a eko-
nomický analytik Swiss Life Select.

„Ve skupině nejúspěšnějších fondů první
poloviny roku se na předních příčkách vysky-
tují především fondy orientující se na americké
akcie, technologie, Indii a celkem se prosadila
i východní Evropa. V případě nejvýkonnějších
fondů investujících do amerických akcií či se
zaměřením na technologický sektor se o daný
výsledek velkou měrou postarala koncentrace
do velkých akciových titulů. Jde například
o společnost Nvidia, které patří v portfoliích
těchto fondů podíl 8–11 %. Velké váhy několi-
ka gigantickým společnostem přiřazují i glo-
bální či americké akciové indexy, kde se Nvidia
v některých případech postarala o třetinu do-
saženého letošního zisku celého indexu,“ ko-
mentoval Richard Bechník, hlavní investiční
a ekonomický analytik Swiss Life Select. 

Dále se dařilo například akciím z Tchaj-
-wanu, Turecka, ale i Maďarska, i když jejich
výkonnost snižovalo oslabování lokálních
měn. Z posledních dvou zmíněných regionů
dokázal těžit i fond Schroder ISF Emerging Eu-
rope. Ten si sice vybral těžké časy v roce 2022
při odepisování velké části ruských akcií, letos
se ale díky portfoliu orientovanému na východ-
ní regiony, pochopitelně mimo Rusko, těší ze
čtvrté nejlepší výkonnosti. 

Méně se dařilo dluhopisovým fondům. Ty
byly vystaveny tlaku především kvůli lavírování
americké centrální banky FED, u které predikce
analytiků stále oddalují zahájení snižování úro-
kových sazeb. To dokresluje i předposlední
umístnění fondu Templeton Global Bond. Cel-
kem se ale dařilo konzervativním fondům, je-
jichž větší část portfolia byla investována do če-
ského peněžního a dluhopisového trhu. Po prv-
ním pololetí se výkonnostně pohybují v rozpětí
2–3 %. V rámci akciových fondů pak výrazně za
většinou trhu zaostaly strategie zaměřené na
Latinskou Ameriku. Daný region tak po úspěš-
ných předchozích dvou letech nenavázal na
nadstandardní výkonnost a letos výrazně ztrácí.

„Ve druhém kvartále byla znatelná dynami-
ka nárůstu u fondů cílících na asijský region.
Chvílemi se k lepším výsledkům nadechovaly
i fondy čínských akcií. U daných fondů bude
zajímavé sledovat následující výkonnost ve tře-
tím čtvrtletí. Asijské trhy mají určitě značný
potenciál investory mile překvapit. Ve středu
pozornosti se budou nacházet i fondy akcií zá-
padní Evropy. Tu poměrně výrazně ovlivnily
probíhající volby ve Francii. Pakliže by byl vo-
lební výsledek investory pozitivně přijat, může-
me zde vidět odraz k lepšímu zhodnocování.
Třetí čtvrtletí bude také plné očekávání, jakým
směrem zamíří fondy amerických akcií. Jejich
ocenění jsou v tuto chvíli dost vysoká a velké
technologické společnosti jako Nvidia mohou
čelit tlaku při odprodejích, když budou chtít in-
vestoři uzamykat své dosažené zisky. Budou ta-
ké vykazovat vysokou zranitelnost na jakékoliv
negativní zprávy z jejich hospodaření. Stranou

pozornosti by určitě neměly zůstávat fondy La-
tinské Ameriky, u kterých je prostor ke změně
trendu ve prospěch lepší výkonnosti, a to i z ti-
tulu levného ocenění. Slušnou výkonnost by ta-
ké měla dodávat střední a východní Evropa,“
vysvětlil Richard Bechník. 

Index českého investora CII750 sestavuje
Swiss Life Select na základě 750 fondů, které
jsou pro českého investora běžně dostupné. Při
jeho výpočtu sleduje nejen výnosnost fondů,
ale i jejich váhy v celkovém investičním port-
foliu v České republice. (tz)

Banka CREDITAS získala od sedmi členů,
kteří vlastní největší družstevní podíly, více
než 50% podíl v NEY spořitelním družstvu.
Transakci již schválila i Česká národní ban-
ka. Ney bude nově fungovat jako dceřiná
společnost Banky CREDITAS.

„Banka CREDITAS má ambice neustále růst,
před dvěma lety do svého portfolia zařadila Max
banku, letos se rozrosteme o spořitelní družstvo
NEY. Koupě NEY je plně v souladu s naší strate-
gií. Obchodní modely Banky CREDITAS i NEY

spořitelního družstva se vhodně doplňují, a mů-
že tak dojít k dalšímu rozvoji služeb pro klienty,“
řekl předseda představenstva Banky CREDITAS
Vladimír Hořejší. Spořitelní družstvo NEY je
tradiční finanční institucí, která letos slaví 24 let
na trhu a má přes 3600 členů. Zaměřuje se na
klienty z řad občanů, živnostníků i firem. Vlaj-
kovou lodí produktového portfolia jsou firemní
úvěry pro malé a střední podnikatele a pojištěný
termínovaný vklad s výhodným zhodnocením.
Kapitál překročil půl miliardy korun, zisk za 
rok 2023 přesáhl 34 miliónů korun, bilanční su-
ma je přes tři miliardy korun. „Spojení s Bankou

CREDITAS je pro NEY spořitelní družstvo po-
tvrzením správně nastavené dlouhodobé strate-
gie vybudované na úzké spolupráci s klienty. Vý-
sledky, kterých jsme za poslední tři roky dosáhli,
jsou toho důkazem. Věříme, že ve spolupráci se
skupinou CREDITAS je před námi prostor pro
další růst na poli financování malých a středních
podniků,“ uvedl předseda spořitelního družstva
NEY Lukáš Hartl.

Banka CREDITAS patří mezi středně velké
banky, aktuálně má přes 200 000 klientů, bilanč-
ní sumu přes 130 miliard korun a vloni si při-
psala čistý zisk více než 1,1 miliardy korun. (tz)

„Zavedení multiměnové karty navazuje na naši
nabídku Neo účtu v cizích měnách, kterou jsme
spustili v lednu tohoto roku. Dlouhodobě se ci-

zoměnovým produktům věnujeme v depozi-
tech i v denním bankovnictví. Věřím, že karta
klientům dobře poslouží třeba hned v čase let-

ních dovolených,“ řekla Irena Jandíková, ředi-
telka retailového bankovnictví Max banky. 

Multiměnovou kartu si klienti mohou zřídit
a sami přizpůsobit v internetovém bankovnictví
Maxbanking, a to jako novou kartu či přenasta-
vením své stávající karty. Klient si sám zvolí,
které účty ke kartě připojí. Určit si může i pořa-
dí účtů pro zaúčtování transakcí. Jako multimě-
nové lze využívat karty Mastercard Standard
i Mastercard Gold. (tz)

Fio banka umožňuje
vklady hotovosti
kartou v mobilu

Pro klienty Fio banky jsou nyní vklady hoto-
vosti ještě jednodušší. Pro uložení peněz na
svůj účet přes vkladomaty mohou využít také
digitalizovanou kartu v mobilu nebo chytrých
hodinkách. Fio banka umožňuje svým klien-
tům širší využítí karet v digitální podobě, tedy
těch uložených do Google Pay, Apple Pay nebo
Garmin Pay. Nově mohou klienti banky pro
vklad do recyklačního bankomatu, neboli
vkladomatu, využít právě i tuto digitální verzi
karty a není potřeba plastové karty. Za pomoci
mobilu nebo hodinek bylo dosud možné pení-
ze pouze vybrat. 

„Nyní se už klienti opravdu plně obejdou
bez své plastové karty a kartou v mobilu mohou
zaplatit v obchodě, vybrat si peníze z bankoma-
tu a do našich vkladomatů je mohou na svůj
účet i vložit. Když jsou tedy zvyklí na chytré pla-
cení, nemusí jen kvůli vkladům nosit navíc
opravdovou kartu a nestane se jim, že třeba při-
jdou k bankomatu a zjistí, že něco mobilem
provést nemohou. Věřím, že je to další krok
v digitalizaci služeb, která je primárně určená
pro klienty a jejich pohodlí,“ komentoval novou
funkci obchodní ředitel Fio banky Jan Bláha.

Fio banka má aktuálně 231 vlastních ban-
komatů, z toho 115 s recyklační, vkladovou
funkcí. Všechny bankomaty jsou vybavené bez-
kontaktní čtečkou, tedy je možné použít také
chytrý telefon nebo hodinky. Kromě bankoma-
tů mohou klienti také vybírat a vkládat hotovost
na hotovostních pokladnách, které má Fio ban-
ka dostupné na všech svých pobočkách. (tz)

Podílové fondy udržely zisky
navzdory rozkolísaným trhům

Banka CREDITAS získala většinový podíl 
v NEY spořitelním družstvu

K Neo účtu si lze nově zřídit 
multiměnovou platební kartu

Max banka nabízí od června možnost přiřadit si několik Neo účtů vedených v různých mě-
nách k jedné platební kartě. Díky tomu klienti na cestách či při platbách na internetu ne-
musí řešit, kterou kartu je právě nejvýhodnější použít. Ke své multiměnové kartě může mít
klient napojené až tři Neo účty v různých měnách, tedy čes kých korunách, eurech a americ-
kých dolarech.

Výkonnost fondů podle Indexu českého investora CII750

foto Pixabay
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Strana vychází pod partnerskou záštitou České společnosti pro jakost

Viděl jsem v tom smysl
Srdcem kvalitář. Odborník, který patří
k průkopníkům managementu kvality
u nás. Člověk, který rád sdílí své zkušenos-
ti, poznatky, a to takovým způsobem, aniž
by někoho obtěžoval nebo unavoval. 
Ba naopak. Dokáže zaujmout, rozveselit,
povzbudit. Muž plný energie a tvořivého
přístupu k jakémukoli zadání. Dnes již sice
v důchodu, ale ne tak zcela. Poté, co
opustil podnik DIAMO, je v roli člena
předsednictva České společnosti pro ja-
kost a dál se zabývá činností, kterou má
víc než rád. V hledáčku jeho pozornosti je
kvalita. Ing. Eduard Horčík o ní vyprávěl
i během našeho rozhovoru:

Kvalitou jste se zabýval převážnou část va-
šeho profesního života, a ani v době, kdy
jste si začal užívat zaslouženého odpočinku,
jste se aktivit vztahujících se ke kvalitě ne-
vzdal. Z čeho vyrostlo tak silné pouto?

Můj profesní život vychází z kořenů báňské čin-
nosti, kterou jsem vystudoval na střední a vysoké
škole. Říkám tomu, že jsem pracoval s přírodou,
přírodou, která je stále proměnlivá, překvapující,
zajímavá, stále se v ní něco mění a je nutné to ře-
šit. A všude pracujete s lidmi, komunikujete, pře-
mýšlíte, jak to vyřešit co nejlépe, aby to bylo
účinné, efektivní... Aby to nic a nikoho neohro-
žovalo, aby to bylo přínosem. A to vše s pravidly,
která nám příroda nastavila, aby to nebylo v roz-
poru se zákony, vyhláškami, normami. A to jsem
tenkrát ani netušil, že tato výše popsaná činnost
v sobě skrývá jakousi kvalitu, respektive jakost.
No, a po skončení těžby uranu na hlubinném do-
le Hamr na severu Čech si mě zavolal náměstek
ředitele státního podniku pro výrobu, jmenova-
ný do funkce představitele vedení podniku pro
jakost, a sdělil mi, že se budu na státním podniku
DIAMO zabývat jakostí/kvalitou. Říkám mu:
„A co to vlastně je, ta jakost?“ Odpověď zněla:
„No, to ještě nikdo pořádně neví, ale pošleme tě
na školení, abys to ty věděl.“

A z čeho vyrostlo to silné pouto ke kvalitě?
Odpověď krátká a snad výstižná: Viděl jsem
v tom smysl. A pro mě osobně to, že jsem byl
potřebný a byla za mnou vidět práce, která byla
přínosem pro organizaci interně i externě.
V tom vidím to pouto, v té potřebnosti a násled-
ných výsledcích v řízení. 

V DIAMU jste působil velmi dlouho. Tam
jste zaváděl systém managementu kvality,
prosazoval kvalitu do práce jako systémo-
vou hodnotu. Čemu to napomohlo? Odra-
zilo se to i v hospodářských výsledcích, jak
jste naznačil?

Od začátku jsme spolupracovali s Českou společ-
ností pro jakost, a nebyla to samozřejmost. Při
hledání vhodného certifikačního orgánu jsme
naráželi na ne zrovna vstřícný přístup oslove-
ných certifikačních orgánů. Zalekly se složitosti
činností a jejich množství v DIAMU, jejich pro-
vázanosti, dále dohledových orgánů (Český báň-
ský úřad, Státní úřad pro jadernou bezpečnost
apod.). A tak jsme slyšeli: „To DIAMO je tak slo-
žité, že to asi ani nepůjde certifikovat... do toho
nejdeme.“ Jediný, kdo do toho šel, tak to byla
ČSJ. My, jako DIAMO, jsme byli hrdí na to, že
jsme našli ČSJ, a ČSJ byla hrdá na to, že to doká-
zala. No, a čemu to napomohlo? Byly popsány
a definovány procesy v organizaci. Do té doby,
jak říkal jeden nejmenovaný náměstek z vedení
DIAMA: „Pracuju tady víc než 20 let a nikdy ta-
dy žádné procesy nebyly, tak je teď na nás nepo-
žadujte a neotravujte s tím lidi.“ I takové byly za-
čátky zavádění kvality v tomto podniku. Vše bylo
posléze popsáno dle jednotných a závazných
pravidel pro celou organizaci (dokumenty, zá-
znamy), vše bylo přehlednější, lépe dohledatelné
a lépe obhajitelné při následných kontrolách
apod. Například zjištění z interních auditů na vy-
braném pracovišti se zveřejňovala na centrálním
portálu, kde se s nimi mohli seznámit ostatní za-
městnanci na svých pracovištích v celém podni-
ku a předem si stanovili opatření, pokud se jich
daná zjištění také týkala. 

A jak se to odrazilo v hospodářských vý-
sledcích, tak na to by odpovědělo nejlépe vede-
ní, přes finance nejsem odborník. Co je ale fakt,
tak už jenom to, že DIAMO mělo certifikát 
ISO 9001, ISO 14001 (EMS), HACCP apod., je
jakousi zárukou toho, že práce jsou prováděny
podle nějakých mezinárodních pravidel a zvyšu-
je to pozitivní pohled na organizaci To platí vše-
obecně. Dále nelze opomenout účast DIAMA
v programech Národních cen kvality. Tato oce-
nění a účast v těchto programech zvyšovala pre-
stiž při vyjednáváních např. na Ministerstvu prů-
myslu a obchodu, Ministerstvu životního pro-
středí nebo při různých externích kontrolách
a spolupracích, a to i se zahraničím. 

Říká se, že kvalitáři jsou velcí srdcaři. Sou-
hlasíte s tím?

Ano, souhlasím. Každá práce se musí dělat srd-
cem, když má být pořádná. Ale ne všichni to tak
berou, natož aby to pak ještě dokázali...

O kvalitě se mluví ve všech možných souvi-
slostech. Co to vlastně ale je v případě firmy
nebo organizace? Je to určitý manuál, jak co
dělat, aby si daný subjekt vedl lépe, efektiv-
ní organizace práce, směřující k rozvoji pod-
nikání? Je to firemní kultura, vize, cesta udr-
žitelnosti?

Kvalita je široký pojem. Všechno je kvalita,
všechno. Ať se týká plnění úkolů, činností, vzta-
hů mezi lidmi. Uvnitř firmy i vně firmy. A ko-
munikace, mluvení mezi lidmi samotnými, in-
formovanost lidí, to je základ všeho a 80 %
úspěchu. Zdá se mně, že poslední dobou se ko-
munikace vytrácí a firemní kultura klesá, což
mě moc netěší... 

Jakou zkušenost se zaváděním prvků kvality
jste především získal? 

Při zavádění kvality se dotknete chtě nechtě vše-
ho, pokud to chcete dělat kvalitně. Od ředitele
až po uklízečku a šoféra a zase zpět. Prostě
všechno je kvalita. A moje zkušenost je taková,
že při zavádění managementu kvality a prová-
dění interních auditů ve firmě jsem vždy infor-
moval svého nadřízeného o pozitivních a nega-
tivních zjištěních z pohledu kvality. Jeho reakce:
„No, když tě tak poslouchám, tak díky zavádění
systému managementu kvality a jeho auditová-
ní znáš naši organizaci v některých oblastech už
víc než já.“ Prostě získáte přehled o procesech,
o činnostech a taky o zaměstnancích, o lidech,
kteří ve firmě pracují, víte, kdo za jakým jmé-
nem stojí apod. 

Myslíte si, že nastupující mladá generace má
ke kvalitě života, výrobků, služeb, k trvalým
hodnotám vřelý vztah, nebo to bere jako sa-
mozřejmost a příliš nad tím nepřemýšlí?

Nelze všechny házet do jednoho pytle, taky
jsme byli mladí. Ale myslím si, že jsme si více
uvědomovali, co je to odpovědnost. A tak se
mně spíše zdá, že většina z mladé generace nad

tím příliš nepřemýšlí a všechno bere jako samo-
zřejmost. Technický pokrok jde dopředu (IT,
mobily, SMS), ale poznal jsem i to, kdy mladý
vysokoškolák měl doplnit, resp. aktualizovat
text do dokumentu. Bylo to nad jeho síly a čas.
Ne nadarmo jsem měl v kanceláři tuto větu:
Přemýšlení je ta nejsložitější věc, proto to dělá
tak málo lidí. 

Nyní působíte ve vedení České společnosti
pro jakost. Oč se staráte především?

V České společnosti pro jakost působím jako
člen předsednictva ČSJ, jako druhý místopřed-
seda a starám se s kolektivem společnosti
o marketing. Neznamená to, že mě v předsed-
nictvu nic jiného nezajímá, a už vůbec nelze při
jednání ostatním říkat, že toto mně zajímá, toto
už ne. Každý z nás něčemu rozumí více, něčemu
méně, něčemu nerozumí vůbec. Mám rád také
různé glosy, a někdy je dobré si uvědomit jejich
podstatu a řídit se jimi. I když prověřovaným
při interním auditu je moc nedoporučuji. Pro-
tože: „Lepší mlčet nežli žvástat,“ nebo: „Dokud
mlčíš, dotud jsi filozofem.“

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

INZERCE

Ing. Eduard Horčík, člen předsednictva 
České společnosti pro jakost
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Většina dokumentů dnes vzniká elektronic-
ky. Ale jen v málo firmách bychom nenašli
množství šanonů s vytištěnými dokumenty,
které zabírají cenné místo. Nemluvě o tom,
že pokud starší dokument skutečně potře-
bujete, musíte ho obvykle namáhavě hle-
dat. Přitom není důvod, proč celou agendu
nezpracovávat digitálně, aniž porušíte le-
gislativní požadavky.

V létě bývá pracovní zatížení díky dovoleným
trochu menší, proto představuje toto období
ideální čas věnovat se věcem, které jsou sice po-
třebné, ale mohli jsme je odložit. K těm často
patří třídění dokumentů, ukládání aktuálně ne-
potřebných složek do krabic, protože při podni-
kání se nevyhne „papírování“ velká firma stejně
jako živnostník. Smlouvy, prezentace, rozvahy,
hlášení, přiznání. Řadu dokumentů musíte ze
zákona archivovat až 45 let, některé si naopak
ponecháváte pro vlastní potřebu. Každopádně
se o ně musíte zároveň i starat, aby si zachovaly
svoje vlastnosti. Text může postupem času vy-
blednout, papír působením různých teplot
a vlhkosti ztrácí konzistenci. Navíc z praktické-
ho hlediska potřebujete mít dokumenty označe-
ny nejen datem vzniku, ale také dobou skartace.
Všechny tyto starosti vám mohou odpadnout,
pokud dokument budete „skladovat“ v digitál-
ním archivu. Čím dříve s digitalizací začnete,
tím dříve se zbavíte záplavy papíru, a jak budou
dobíhat skartační lhůty papírových dokumentů,
uvolní se vám místo ve firmě nebo si nebudete
muset pro archiv pronajímat drahé prostory. 

I když digitální archiv přináší řadu pozitiv,
pouze 49 % firem v ČR alespoň částečně digitál-
ní dokumenty uchovává, ne vždy ale vhodným
způsobem. „V dnešní době je zbytečné archivo-

vat dokumenty v tištěné formě, zvlášť když
v podstatě všechny vznikají elektronicky. A ty
starší je možné do elektronické podoby pohodl-
ně převést,“ řekl Martin Vondrouš, business de-
velopment manager společnosti Software602,
která se specializuje na digitalizaci procesů ve
firmách i státní správě a stojí například za více
než 13 milióny digitálně podepsaných doku-
mentů v roce 2023. „Dokumenty v elektronic-
kém archivu lze snadno vyhledávat a u těch,
které archivovat musíme ze zákona, nám odpa-
dá problém s hlídáním povinné lhůty. Tu si
u každého dokumentu profesionální archiv hlí-
dá automaticky,“ dodal Martin Vondrouš.

Povinnost máte ze zákona
Povinnosti vyplývající ze zákonů jsou nejčastěj-
ším důvodem pro uchovávání dokumentů. Proto

se nutnosti archivovat často nevyhnou ani živ-
nostníci, například plátci DPH nebo zaměstna-
vatelé. Koho se tedy povinnost archivovat týká? 

Účetní jednotky a plátci DPH archivují
účetní záznamy a doklady pro stanovení DPH
po dobu pěti let, pokud jde o účetní doklady,
účetní knihy, odpisové plány, inventurní soupi-
sy, účtový rozvrh, účetní záznamy pro doložení
formy vedení účetnictví, deset let účetní závěr-
ku, výroční zprávu a daňové doklady.

Zaměstnavatelé musejí archivovat tři roky
stejnopisy evidenčních listů, šest let seznam
společníků a členů statutárního orgánu a dozor-
čí rady u obchodní společnosti, deset let mzdo-
vé listy nebo účetní záznamy potřebné pro účely
důchodového pojištění vedené pro poživatele
starobního důchodu, 45 let mzdové listy nebo
účetní záznamy potřebné pro účely důchodové-
ho pojištění. Podnikatelé vedoucí daňovou evi-
denci archivují pět let účetní doklady jako fak-
tury, pokladní doklady, bankovní výpisy, vý-
platnice apod.

Na obchodní společnosti, družstva, notáře
a některá politická uskupení se dále vztahuje
povinnost trvale ukládat vybrané dokumenty
z přílohy č. 1 zákona o archivnictví (např. zakla-
datelské dokumenty, výroční zprávy, účetní zá-
věrky) a nabídnout je státnímu archivu k tak-
zvanému výběru poté, co uplyne jejich skartač-
ní lhůta, nebo nejpozději v případě ukončení
své činnosti. Pokud státní archiv shledá doku-
menty důležitými i pro budoucí generace, pře-
vezme je do svého archivu jako tzv. archiválii.

Výhoda elektronického systému 
Digitální archiv na rozdíl od ukládání do šanonů
a krabic nabízí vyšší přehlednost a dohledatel-
nost dokumentů. Samozřejmě to zvyšuje efekti-
vitu práce už jenom tím, že s jedním dokumen-

tem může pracovat víc osob najednou. Nemusíte
tak po firmě hledat toho, kdo si z archivu vypůj-
čil potřebný šanon a zapomněl ho vrátit. V elekt-
ronickém archivu od Software602 je navíc mož-
né vyhledávat fulltextově podle klíčových slov,
podle doby vzniku, data podpisu nebo podle
podpisovatele a řady dalších metadat. Digitální
archiv nabízí také takzvanou aktivní péči, kdy se
na rozdíl od běžného úložiště například pohlídá
platnost podpisů na uzavřených smlouvách, hlí-
dá skartační lhůty a automaticky udržuje podpi-
sy na každém dokumentu v platnosti. Postará se
tedy o to, aby dokumenty splňovaly všechny le-
gislativní nároky i pravidla skartace, včetně pří-
padné implementace nových zákonných úprav.

Jak správně převést papír
Základem dobré funkcionality digitálního ar-
chivu je správný elektronický dokument, ať již
nativní, nebo papírový, konvertovaný do elekt-
ronické podoby. A právě ve vytvoření validního
elektronického dokumentu, který lze uložit do
dlouhodobého archivu, řada uživatelů chybuje.
Pro archivaci dokumentů v elektronické podo-
bě je nutné zachovat věrohodnost původu, ne-
porušitelnost obsahu a čitelnost. Dokument te-
dy musí být opatřen elektronickou pečetí a el.
časovým razítkem, které říká, že prvotní doku-
ment nebyl upraven. Tím však péče o doku-
ment nekončí, technická platnost časového ra-
zítka je pět let a po uplynutí této doby musí být
dokument „přerazítkován“ novým. O správné
zpracování a opatření dokumentů všemi náleži-
tostmi pro právní validitu se starají například
nástroje Sofa a Formflow od Software602, pra-
cující s tzv. aktivní péčí. Na rozdíl od klasických
úložišť, jako je Google Disk, pečují nejen
o správnost uložených dat, ale také o jejich
dlouhodobou správu a ochranu. (tz)

V červnu bylo v ČR vyhlášeno 459 bankrotů
fyzických osob podnikatelů a podáno 440 ná-
vrhů. Oproti květnu se počet bankrotů snížil
o 41 případů, počet návrhů pak o 114. Ana-
lýza dat portálu www.informaceofirmach.cz
ukazuje, že za posledních 12 měsíců zbankro-
tovalo 5160 podnikatelů, což je meziroční
růst o 4 %. Po několika letech poklesu se po-
čet bankrotů letos zvyšuje. 

V první polovině roku 2024 bylo vyhlášeno 2845
bankrotů, o 7 % více, a podáno 2929 návrhů na
bankrot, o 2 % více ve srovnání se stejným obdo-
bím loňského roku. Počet bankrotů za letošní
první pololetí je však stále ještě nižší než ve stej-
ném období roku 2022 a 2021. „Růst počtu
bankrotů fyzických osob podnikatelů zatím není
nijak dramatický. Podíl nevýkonných úvěrů pod-
nikatelů sice letos mírně stoupá, stále je však na
nižší úrovni než v roce 2023. Objem vkladů pod-
nikatelů i nadále vysoko převyšuje objem jejich
úvěrů, i když úvěry vykazují letos o něco vyšší
dynamiku než vklady. Segment podnikatelů dis-
ponuje značným objemem peněz na bankovních
účtech, který mohou využít na rozšíření činnosti.

Podmínky pro další rozvoj jsou v jednotlivých
odvětvích značně odlišné. Bankroty výrazněji za-
sahují zejména odvětví dopravy a skladování
a také stavebnictví, která jsou postižena pokle-
sem poptávky,“ řekla Věra Kameníčková, analy-
tička společnosti CRIF – Czech Credit Bureau.

V červnu zbankrotovalo nejvíce
podnikatelů v Moravskoslezském kraji
Nejvíce bankrotů podnikatelů bylo v červnu vy-
hlášeno v Moravskoslezském kraji (74) a v Pra-
ze (58). Naopak nejméně bankrotů zaznamenal
Zlínský kraj (13) a kraj Vysočina (14). Nejvíce
zasaženým odvětvím bylo stavebnictví, kde bylo
vyhlášeno 113 bankrotů, následuje obchod s 66
bankroty. Nejnižší počet bankrotů byl zazname-
nán v odvětví výroby a rozvodu elektřiny, plynu
a vody (dvas bankroty). Meziročně se počet
bankrotů nejrychleji zvýšil v odvětví vzdělává-
ní, zdravotnictví a sociální péče (o 26 %), přesto
i nadále patří k nejméně rizikovým. Nadprů-
měrnou dynamiku vykázalo rovněž odvětví zá-
sobování vodou, plynem a elektřinou (19 %).
Naopak, v odvětví obchod, které je poznamená-
no značnou fluktuací podnikatelů, se počet
bankrotů meziročně o desetinu snížil. 

Nejčastější jsou bankroty podnikatelů 
na Karlovarsku
Za posledních 12 měsíců zbankrotovalo v Čes ké
republice 5160 podnikatelů, což představuje me-
ziroční růst o 4 %. Na každých 10 000 aktivních
podnikatelů připadlo v posledních 12 měsících
47 bankrotů. Nejvyšší míru bankrotů vykázal

v tomto období Karlovarský kraj (80 bankrotů na
10 000 podnikatelů), následovaný Moravskoslez-
ským a Libereckým krajem (shodně 69 bankro-
tů). Naopak nejnižší míru bankrotů měli v da-
ném období podnikatelé ve Zlínském (33) a Stře-
dočeském kraji a v Praze (shodně po 34 bankro-
tech na 10 000 podnikatelů). (tz)

Digitální archiv vám šetří čas, prostor a nervy

Program podporující vzdělávání zaměstnanců
DIGI POVEZ je určen pro firmy, OSVČ, státní
podniky, neziskové organizace, obce i kraje, cír-
kevní právnické osoby, profesní a odborové sva-
zy, spolky, profesní komory i družstva. „Počíta-
čová škola GOPAS má skvělou možnost nabízet
s MPSV dotované kurzy na podporu vzdělávání

v oblastech IT. Zaměstnanci si tak mohou zlepšit
své digitální dovednosti a být produktivnější
v moderním pracovním prostředí. Je to podle
mého názoru výborná příležitost, jak si zvýšit
vzdělání a udržet krok s rychlým vývojem na poli
IT a pracovního trhu, což je důležité, aby člověk
v současném světě uspěl,“ řekl Jan Dvořák, vý-

konný ředitel Počítačové školy GOPAS a dodal:
„A finanční podpora je samozřejmě velmi dob-
rou motivací.“ 

Mzdový příspěvek je ve výši 272 Kč na kaž-
dou hodinu výuky každého zaměstnance. Příspě-
vek na vzdělávání činí 264 Kč na člověkohodinu.
Minimální délka vzdělávacího programu je 16 ho-
din a maximální 80 hodin. Počítačová škola GO-
PAS, jako největší školitel v oblasti IT kurzů v ČR,
má pro tuto příležitost širokou nabídku kurzů,
kde si vybere opravdu každý. Od MS Office, pre-
zentačních dovedností, grafiky, přes mnoho vari-
ant programování až po školení etického hackin-

gu či Power BI. Využít tuto možnost tak může jak
ten, kdo chce prohloubit IT dovednosti, tak úplný
začátečník, který se potřebuje naučit s kancelář-
skými balíky Office, Word či PowerPoint.

Přihlásit se lze jednoduše na e-mail na in-
fo@gopas.cz. Následně pak zažádat o dotaci on-
line prostřednictvím webové aplikace na strán-
ce www.uradprace.cz/app/npo-digi. Dotace je
poskytována ex-post na základě předložených
dokladů. Podpora je udělována v souladu s pra-
vidly veřejné podpory a vyplácí se na základě
předložených dokladů po skončení vzdělávací-
ho programu. (tz)

Počet bankrotů podnikatelů sice roste, ale jen zvolna, meziročně o 4 %

Bankroty a návrhy na bankrot fyzických osob podnikatelů 2022–2024

zdroj CRIF

Nové příspěvky firmám na IT vzdělávání

Ministerstvo práce a sociálních věcí spustilo nový projekt podporující vzdělávání zaměstnanců
DIGI POVEZ. Má za cíl podpořit vzdělávání v oblastech IT a Průmyslu 4.0. Firmy takto mohou
jednoduše na vzdělávání svých zaměstnanců získat finanční dotace – mzdový příspěvek je ve
výši 272 Kč/hod. a příspěvek na vzdělávání 264 Kč/hod. Žádat pak mohou do září 2025.
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Budoucnost bude v oblasti facility manage-
mentu ve znamení vývoje, a to zejména dí-
ky IoT, umělé inteligenci a uklízecím robo-
tům. Digitalizace a automatizace povedou
k vyšší efektivitě, snížení nákladů a zlepšení
kvality služeb. Tyto technologie rovněž při-
spějí k udržitelnosti a lepšímu pracovnímu
prostředí v budovách. S rostoucí potřebou
efektivního řízení budov a stále pokročilej-
šími technologickými možnostmi je budouc-
nost plná inovací a nadějných výhledů.

Internet věcí se stal nedílnou součástí moderního
facility managementu. V nadcházejících měsících
předpokládám, že dojde k významnému nárůstu
využívání IoT senzorů a zařízení pro monitoro-
vání a řízení různých aspektů budov. IoT techno-
logie umožní automatizaci a integraci systémů,
jako jsou HVAC (topení, ventilace, klimatizace),
bezpečnostní systémy a energetické management
systémy. Tyto systémy budou schopné komuni-
kovat mezi sebou a reagovat na změny v reálném
čase, což povede k optimalizaci provozu budov
a snížení nákladů. Další důležitou oblastí je pre -
diktivní údržba, která bude založena na datech
z IoT senzorů. Prediktivní údržba umožní efek-
tivnější plánování údržby a snížení nákladů na

opravy, protože problémy budou identifikovány
a řešeny dříve, než se stanou závažnými.

V oblasti chytrých budov očekávám, že se
technologie zaměří na personalizaci a zvýšení
komfortu. Chytré technologie budou schopné
přizpůsobit prostředí podle potřeb jednotlivých
uživatelů, například automatické nastavení osvět-
lení a teploty. Hlasoví asistenti se stanou běžnou
součástí chytrých domů a budou integrováni do
různých systémů pro zjednodušení ovládání.
Bezpečnost a zabezpečení chytrých domů budou
hrát stále důležitější roli. Očekává se nárůst vy-
užívání bezpečnostních prvků, jako jsou chytré
zámky, kamery a detektory pohybu, které budou
propojeny a monitorovány v reálném čase. Tato
zařízení budou zvyšovat bezpečnost domácností
a poskytovat lidem větší klid v jejich nepřítom-
nosti, ale i během obývání prostorů.

Energy management je další oblastí, která
projde výraznými změnami. Implementace inteli-
gentních energetických systémů, které využívají
IoT k optimalizaci spotřeby energie, bude klíčová.
Větší firmy budou totiž muset už za rok 2024 po-
vinně vytvořit a zveřejnit svůj ESG report. Postup-
ně potom dojde i na objemově menší společnosti.
Tyto systémy umožní efektivní správu a snížení
nákladů na energie, čímž zabraňují plýtvání a šetří
životní prostředí. Energy management bude tak

v rámci ekologické části reportu důležitou oblastí,
která firmám umí ušetřit energie v souladu s regu-
lacemi. V souvislosti s ekologickou částí reportin-
gu se očekává také rostoucí popularita obnovitel-

ných zdrojů energie, jako jsou solární panely a sy-
stémy na ukládání energie, které budou integro-
vány do budov. Dalším trendem je propojení bu-
dov s chytrými sítěmi (smart grids). Toto propoje-
ní umožní efektivnější správu a distribuci energie,
vyvážení nabídky a poptávky a podpoří udržitel-
nost. Budovy budou schopné komunikovat
s chytrými sítěmi a přizpůsobit svou spotřebu
energie aktuálním podmínkám, což povede k lep-
šímu využití energetických zdrojů.

Poslední, ale neméně důležitou oblastí, jsou
uklízecí roboti. Automatizace úklidu bude po-
kračovat ve své expanzi do komerčních i rezi-
denčních objektů. Uklízecí roboti budou posky-
tovat pravidelný a důkladný úklid s minimální
lidskou intervencí. Technologie pro navigaci
a detekci překážek se budou dále vyvíjet, což
umožní efektivnější a bezpečnější úklid. Vznik
specializovaných uklízecích robotů určených
pro konkrétní úkoly, jako jsou roboti na čištění
oken, dezinfekční roboti nebo roboti na vysává-
ní a vytírání, přinese větší rozmanitost a specia -
lizaci v této oblasti. Se zvýšenou poptávkou po
těchto pomocnících se také sníží jejich cena, což
v důsledku jen rozšíří jejich působení po celém
Česku.

Martin Polepil, 
technologický ředitel OKIN FACILITY CZ

Běžné kancelářské a další budovy, které
jsou opláštěné standardními materiály, ge-
nerují ohromné množství tepla a působí ja-
ko radiátory. Zelené budovy jsou naopak
schopny tyto jevy eliminovat.

Vysoké letní teploty a nutnost nákladů na kli-
matizaci jsou velkým ekonomickým výdajem
na provoz budov. A také negativně ovlivňují za-
městnance, další návštěvníky objektů a obyvate-
le. Ve velkých městech vstřebávají střechy slu-
neční teplo tak silně, že se jejich teplota může
oproti okolnímu vzduchu lišit až o 30 °C. Jejich
osazení vegetací dokáže díky vzduchovým me-
zerám a mikrobiálním pochodům v zemině
zlepšit tepelnou stabilitu prostoru až o 25 %, což
znamená významnou úsporu energie na chlaze-
ní interiéru. 

Podobně působí i ozelenění fasád popína-
vými rostlinami. Takovéto využití vegetace, ze-
jména v městském prostředí, přispívá k lepší
psychické pohodě. Navíc odpařování vody ze
zelených ploch ochlazuje okolí, a pomáhá i sni-
žovat prašnost. „Zelené střechy a fasády pomá-
hají snížit část nákladů na energie. Nabízejí totiž

přirozené ochlazování budov,“ řekl Lukáš Ka-
ňok, ředitel sekce Energo z Kalkulátor.cz.

Zelené budovy jsou pro firmy stále zajíma-
vější, protože vedle nesporného ekologického
efektu přinášejí také velké úspory. Pokud je
v parném létě vnitřní teplota o 10 °C nižší než
v budově bez zelených prvků, je třeba ji mno-
hem méně ochlazovat, a v některých případech
dokonce mohou takové budovy fungovat téměř

bez konvenční klimatizace. „Odpařování vody
ze zelených ploch navíc odebírá teplo, a tím
ochlazuje okolí a zlepšuje kvalitu ovzduší sbě-
rem jemného prachu. Dobře vytvořená zelená
střecha či fasáda také akumuluje vodu přívalo-
vého deště, čímž zabraňuje zahlcení kanaliza-
ce,“ uvedl Lukáš Rom ze společnosti Kärcher.

Trendem posledních let je proto tvorba ze-
lených fasád a instalace zelených stěn. Nejnověji
je to například řešení hydroponického modu-
lárního systému BioTile. Jde o sofistikovaný sy-
stém vegetačních panelů s hydrofilní minerální
vlnou, která nemění velikost a poskytuje rostli-
nám ideální prostředí pro růst kořenů. Jedno-
duše tak přináší zeleň do interiéru i exteriéru
kancelářských budov. To má vliv na příjemnější
pracovní prostředí, kvalitnější vzduch a v létě
také eliminaci vysokých teplot.

Zdravé pracovní prostředí a udržitelný de-
sign jsou klíčové pro dlouhodobou spokojenost
zaměstnanců, kteří chtějí pracovat v budovách,
jež nejdou proti přírodě. Použití přírodních ma-
teriálů, dostatek denního světla a zeleně přispí-
vají k lepšímu fyzickému a psychickému zdraví.

Rostoucímu množství zaměstnanců záleží
na firemní kultuře, dobrém kolektivu, možnos-

tech seberealizace i misi firmy a jejím celkovém
směřování. A právě tyto hodnoty by firemní
kanceláře měly odrážet. Být zkrátka otiskem fi-
remní kultury. Pro zaměstnance je pak firma či-
telnější a bude je více přitahovat.

Data Atmoskop.cz ukazují důležitost firem-
ní kultury pro image firmy, udržení stávajících
zaměstnanců i nábor nových. Pro největší
množství zaměstnanců (75 %) jsou klíčové
vztahy na pracovišti a dobrá atmosféra ve firmě.
Zaměstnanci při výběru zaměstnavatele dávají
výrazně přednost neformální firemní atmosféře
před formální a tomuto hledisku přikládají vel-
ký význam. Pro 74 % zaměstnanců jsou podle
Atmoskop.cz pak důležité kvalitní pracovní
podmínky. „Nejen samotné pracoviště, ale
i služby přímo v kancelářské budově či v nej-
bližším okolí jsou pro mnoho pracovníků klíčo-
vé. Jde zejména o kvalitní stravování, možnosti
sportu a relaxace či zdravotní služby,“ sdělil
Martin Ladyr ze SWORP. Kanceláře dnes hrají
zásadní roli v úspěchu firmy a v přilákání a udr-
žení talentovaných zaměstnanců. Investice do
moderního a inspirativního pracovního pro-
středí se vyplácejí nejen ve zvýšené produktivi-
tě, ale i ve větší spokojenosti a loajalitě. (tz)

Investování se v České republice stává stále po-
pulárnějším nástrojem pro zajištění finanční
stability a růstu. Podle průzkumu Jak Češi inves-
tují?, který si nechala zpracovat platforma In-
vestBay, má s investováním alespoň nějakou
zkušenost 60,4 % Čechů. Nejčastěji investují jed-
nou měsíčně (28 %) nebo investovali zatím jen
jednorázově (17,5 %). Oproti roku 2012, kdy
podle Agentury Médea Research investovalo
přibližně 25 % Čechů, jde o významný nárůst. 

Možností, jak své finance ochránit, je mno-
ho, od rizikovějších aktiv s vyšším zhodnoce-

ním až po stabilnější nástroje s nižšími výnosy.
Češi mají nicméně o svém investičním favori-
tovi jasno. Z nabídky různých forem investic
(například také drahé kovy, akcie, dluhopisy...)
nejvíce věří nemovitostem. Jako spíše atraktiv-
ní investici je označilo necelých 62 % Čechů.
Podobně takřka 64 % respondentů považuje
nemovitosti jako spíše bezpečné. 

„Nemovitosti představují pro mnoho Če-
chů jistotu. Z průzkumu nám také vyplynulo,
že tři čtvrtiny Čechů souhlasí s tím, že jsou ne-
movitosti nejstabilnějším investičním nástro-

jem. A není se čemu divit, v dobách ekonomic-
ké nejistoty poskytují stabilitu a zhodnocení,“
řekl Daniel Rajnoch, CEO a zakladatel inves-
tiční platformy InvestBay. Naopak jako spíše
neatraktivní (48,9 %) a nebezpečnou (62,6 %)
formu investice označilo nejvíce Čechů kryp-
toměny. 

Navzdory vysoké atraktivitě investic do ne-
movitostí je jejich pořízení často spojeno s po-
třebou vysokého základního kapitálu. Tato sku-
tečnost představuje pro více než 72 % Čechů ba-
riéru, proč do nemovitostí neinvestují. Dalšími
významnými překážkami jsou obava ze ztráty
financí (62,2 %) a nedostatek informací
(55,5 %). „Tyto bariéry by však mohly jednodu-
še vyřešit mikroinvestice, které zpřístupňují ne-
movitosti širšímu okruhu lidí a nabízejí cestu,
jak investovat i s omezenými finančními pro-
středky. Mikroinvestovat je totiž možné již od
pár stovek korun, což vnímá jako atraktivní ře-

šení přibližně 46 % respondentů průzkumu,“
doplnil Daniel Rajnoch. 

Jednou z platforem, která nabízí mikroin-
vestice do nemovitostí, je také InvestBay. Tato
investiční platforma slaví roční výročí na trhu.
Za tu dobu svým klientům nabídla již pět inves-
tičních příležitostí. Nově do své nabídky zařadi-
la apartmán v Holiday Village Tatralandia na
Slovensku. Zanedlouho se mohou klienti těšit
i na developerský projekt ve Francii.

„Zájem o investice do nemovitostí je znatel-
ný, a díky mikroinvesticím mohou lidé snadno
začít investovat s menším kapitálem a postupně
si budovat své investiční portfolio. Do naší plat-
formy se dosud registrovalo více než 2500 klien-
tů, kteří společně profinancovali tři investiční
nabídky – ve Španělsku, Chorvatsku a na Lipně –
a již nyní získávají první výnosy z pronájmů,“
uzavřel Lukáš Přikryl, CMO a spoluzakladatel
platformy InvestBay. (tz)

Budoucnost facility managementu v ČR:
IoT, chytré budovy a uklízecí roboti

Teplota střech ve městě se oproti okolnímu vzduchu liší až o 30 °C

Za nejbezpečnější a nejatraktivnější investice považují Češi...

S investováním má alespoň nějakou zkušenost 60,4 % Čechů. Nejatraktivnější a nejbezpeč-
nější formou investice jsou pro ně nemovitosti, které takřka 75 % respondentů považuje
i za nejstabilnější investiční nástroj. Ačkoli je pořízení nemovitostí často spojeno s vysoký-
mi náklady, řešením mohou být mikroinvestice, jež umožňují investovat i s omezenými fi-
nančními prostředky. Vyplývá to z průzkumu Jak Češi investují?, který si nechala zpracovat
investiční platforma InvestBay.
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Udržitelnost představuje jedno z nejzásad-
nějších témat současnosti, a to nejen
v automobilovém průmyslu. Pro značku Kia
tato výzva neznamená pouze kompletní
přechod k elektromobilitě do roku 2035,
ale i závazek dosáhnout do roku 2045 plné
uhlíkové neutrality napříč celým podniká-
ním firmy od logistiky přes výrobu vozidel,
jejich samotný provoz až po recyklaci a li-
kvidaci odpadu. Aby toho dosáhla, musí
snížit emise oxidu uhličitého oproti ro-
ku 2019, kdy celosvětově vyprodukovala 
75,5 miliónu tun CO2, o 97 %. 

Udržitelnost je i o recyklaci a využívání udrži-
telných materiálů. Ve svých aktuálních mode-
lech Kia například používá materiál stovek PET
lahví a starých rybářských sítí. Ty získává i díky
své intenzivní spolupráci s neziskovou organi-
zací The Ocean Cleanup, jež se snaží vyřešit pal-
čivý problém plastového odpadu zamořujícího
světové oceány.

Relax na vodě
Automobilka však spolupracuje s celou řadou
organizací a podporuje množství udržitelných
programů a aktivit i na jednotlivých trzích, kde
působí. To platí rovněž o České republice. Jed-
ním ze zajímavých projektů, který má inspiro-
vat všechny ekologicky smýšlející lidi k aktivní-
mu pohybu, je oficiální partnerství s Wake Por-
tem, největším areálem vodních sportů ve
střední Evropě, jenž se nachází v prostředí Pro-
boštských jezer u Brandýsa nad Labem. 

Návštěvníci zde mohou využít tři vodní vle-
ky pro vodní lyžování a wakebording, velký pě-
tisloupový vlek s překážkami, dva malé dvous-
loupové vleky pro začátečníky a děti nebo pro-
menádní molo s úvazištěm pro lodě. Díky spolu-
práci s automobilkou Kia zde byly vybudovány
dva nové dobíjecí body. Wake Port navíc nabízí
majitelům automobilů značky Kia hodinu zapůj-
čení paddleboardu zdarma a všem návštěvní-
kům možnost bezpečného uložení cenností
a dobití elektroniky v uzamykatelných boxech.

Inspirující Toulcův dvůr 
Další inspirující projekty reagující na změny kli-
matu, které si zaslouží podpořit, hledá Kia Czech
od roku 2023 v rámci celorepublikové soutěže
Adapterra Awards. Tu vyhlašuje Nadace Partner-

ství ve spolupráci s Integra Consulting pod zášti-
tou ministra životního prostředí a místopředsed-
kyně Senátu. V rámci partnerství je udělována
cena Kia za Soulad člověka s přírodou, a to pro-
jektu, jenž nejlépe reprezentuje naplnění hodnot
a cílů společnosti v oblasti udržitelnosti. Prvním
držitelem ocenění se stal projekt Hospodaření
s vodou v Toulcově dvoře, který zmírňuje nepří-
znivé dopady sucha, podporuje biodiverzitu
a současně plní rekreační a vzdělávací funkci.

Podpora hendikepovaných dětí
Pro Kia Czech však pojem sociální odpovědnost
zdaleka nekončí pouze u udržitelnosti a ochrany
životního prostředí. Jako neméně důležitou vní-
má i sociální oblast. Už od roku 2009 česká po-
bočka automobilky spolupracuje s Nadací Naše
dítě, která již od roku 1993 pomáhá týraným,
opuštěným a hendikepovaným dětem. Právě
před deseti lety začal fungovat program Já a Kia

pomáháme dětem, v jehož rámci automobilka
věnuje poměrnou částku z každého nově proda-
ného vozu na pomoc těmto chlapcům a dívkám. 

Od roku 2017 tak Kia směřuje svou podpo-
ru konkrétně na děti s poruchami autistického
spektra a s mozkovou obrnou a rovněž jednotli-
vým organizacím, které o tyto děti v Česku pe-
čují. Od roku 2009 věnovala prostřednictvím
Nadace Naše dítě českým rodinám téměř pět
miliónů korun a jen vloni dosáhla tato podpora
rekordních 571 200 Kč.

V neposlední řade Kia svým způsobem po-
máhá i zachraňovat životy. Ve spolupráci s orga-
nizací mladých lékařů Loono zařadila do své
tradiční roadshow zdravotní osvětu. Stovky lidí,
kteří každý rok navštíví prezentaci značky Kia
v jednotlivých městech, mají příležitost se
v edukačním stánku organizace Loono poučit,
jak se starat o své zdraví nebo jak postupovat při
poskytování první pomoci. Pavel Škopek

„Dva milióny vozů vyrobených v závodě Hyun-
dai Motor Manufacturing Czech jsou pro náš
evropský i světový bestseller opravdu mimořád-
ným milníkem,“ řekl Michael Cole, prezident
a generální ředitel společnosti Hyundai Motor
Europe. „Tento model byl navržen a téměř od
samého počátku vyráběn s ohledem na poža-

davky evropských zákazníků. Z postupně zdo-
konalovaného modelu se stal v globálním mě-
řítku, a především v Evropě, úspěšný příběh,
protože perfektně reprezentuje zákaznicky
orien tovaný přístup značky Hyundai.“

Historie modelu Tucson v HMMC Nošovi-
ce se začala psát v polovině června 2015, kdy

zde byla uvedena do výroby jeho třetí generace.
Za více než pět let produkce bylo těchto vozů
vyrobeno celkem 1 180 445.

Aktuálně vyráběnou čtvrtou generaci Tucso-
nu charakterizuje výrazný design, vylepšený
interiér a rozšířená výbava. Jen v roce 2023 bylo
vyrobeno 244 495 vozů, a Tucson se tak na celko-
vé produkci nošovického závodu podílel přibliž-
ně 70 %. Auta byla následně vyvezena do 70 zemí
po celém světě. V Evropě směřuje většina Tucso-
nů do Velké Británie, Španělska, Německa
a Francie. Na českém trhu se v předchozí a sou-
časné generaci prodalo více než 38 000 vozů
a Tucson se pevně zařadil mezi nejpopulárnější

modely v zemi. Popularitě se těší zejména v pri-
vátním segmentu, kde se v uplynulém roce 2023
stal druhým nejprodávanějším modelem vůbec.

Hyundai v aktuální generaci také rozšířil
nabídku pohonů, která zahrnuje mimo jiné hy-
bridní i plug-in hybridní verze. Zákazníci mají
o oba alternativní pohony velký zájem – dva
z pěti Tucsonů prodaných v Evropě mají buď
hybridní, nebo plug-in hybridní pohon.

Při příležitosti oslav dvou desetiletí od uve-
dení modelu Tucson na trh současně Hyundai
připravil speciální výroční edici s jedinečnými
prvky vnitřní i vnější výbavy. Její výroba
v HMMC bude zahájena v srpnu. (tz)

Trendem je v poslední době tzv. bezdoty-
kové mytí v samoobslužných boxech, které
rostou doslova jako houby po dešti. Jde
o boxy, které jsou vybaveny jedním či více
vysokotlakými čističi – tlakovými myčkami.
Dále pak ovládacím panelem s velmi intui -
tivním ovládáním. 

„Stále více lidí dbá na čistotu svého vozu, je to
jejich vizitka. A také si uvědomují, že pravidel-
ným mytím a ošetřením ochrání lak a životnost
karoserie. Proto se těmto službám, a to na co
nejvyšší úrovni, věnují stále více nejen čerpací
stanice, ale i další provozovatelé, jejichž počet za
posledních 4–5 let významně vzrostl. Provozují
portálové mycí linky či stále častěji také samo-
obslužné mycí linky nebo prémiové mycí služ-
by,“ řekl Emir Čorič ze společnosti Kärcher.

Bezkontaktní mycí centra jsou aktuální mo-
derní trend, především díky variabilitě využití
a vysoké kvalitě mytí. „Hlavní výhodou tohoto
způsobu mytí automobilu je, že majitel vozu má

větší variabilitu mytí, může se dobře soustředit
na zažrané nečistoty. Tyto myčky jsou také vět-
šinou levnější než klasické automyčky a mají
často nepřetržitý provoz. Jde však o fyzicky ná-
ročnější variantu a je nutné mít určité znalosti,
jak vůz správně umýt,“ doplnil Emir Čorič.

V samoobslužném boxu se používá bezdo-
tykové mytí, což znamená, že na karoserii nepů-
sobí žádné kartáče nebo jiné mechanické prvky,
které by ji mohly poškrábat nebo poškodit lak.
Vysokotlaká voda a speciální čisticí prostředky
dokážou odstranit i velmi odolné nečistoty, jako
je ptačí trus, pryskyřice nebo hmyz, aniž by na-
rušily povrch laku. V kvalitním samoobslu-
žném boxu se používají šetrné čisticí prostřed-
ky, které neobsahují fosfáty, formaldehydy,
chlor nebo jiné škodlivé látky, které by mohly
znečistit vodu nebo půdu. 

Pravidelné mytí karoserie je nejenom vizit-
kou majitele, ale také důležitým nástrojem péče
o automobil. Pravidelná péče prodlužuje život-
nost laku a karoserie. Letní měsíce navíc mohou
být pro laky karoserií problém a takzvaně zape-

čený ptačí trus může způsobit poškození vrchní
vrstvy laku.

Mycí služby, ať už kartáčovou linku, bez-
kontaktní služby, či některou z prémiových slu-
žeb jako doplňkovou službu pro zákazníky na
čerpacích stanicích najdeme již dnes velmi čas-
to. Provozovatel pak myčku může využít i jako
benefit pro ty zákazníky, jež potřebuje odměnit
nebo motivovat. Myčky automobilů již nejsou

jen pouhým doplňkem k základní službě čerpa-
cí stanice, ale mnoho obchodníků je využívá
k získání zákazníka. A to nejen čerpací stanice,
ale stále více i třeba nákupní centra či retailové
parky. Rozšiřují totiž nabídku a přivádějí další
zákazníky. Každý však očekává kvalitu v nabíd-
ce této služby a nároky lidí rostou.

Portálové mycí linky jsou i přes růst popu-
larity dalších možností stále ještě nejrozšířenější
možností mytí automobilu. Jejich hlavní výho-
dou je pak pohodlí. Zakoupení programu mytí,
nájezd a výjezd, sklopení zrcátek či odmontová-
ní antény jsou u této varianty jedinými fyzický-
mi aktivitami. Mezi další výhody pak patří širo-
ká škála programů dle druhu znečištění vozidla
nebo přání řidiče. Od základních, jako je oplach
vodou a mytí kartáči, přes pokročilé s voskem
nebo mytím kol až po prémiové s použitím na-
novosku a mytím podvozku. „Pokud se chtějí
myčky odlišit od konkurence, musí nabízet zá-
kazníkům něco navíc. Novým řešením je napří-
klad modrá aktivní pěna či parfemovaná kos-
metika,“ doplnil Emir Čorič. (tz)

Kia jede na vlnách udržitelnosti,
pomoci a osvěty

Počet myček za posledních pět let vzrostl, trendem jsou ty samoobslužné

Hyundai Tucson překonal další milník: 2 000 000 aut z Nošovic

Přesně 17. června sjel z montážní linky výrobního závodu Hyundai Motor Manufacturing
Czech v Nošovicích dvoumilióntý Hyundai Tucson. Jubilejní vůz má perleťový lak v modrém
odstínu Sailing Blue, je poháněn motorem 1.6 T-GDi HEV a za svým budoucím majitelem
míří do Velké Británie. Významný výrobní milník upevňuje postavení Tucsonu jako nejoblí-
benějšího modelu značky Hyundai v Evropě.
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Pojištění soukromého majetku a odpověd-
nosti od Slavia pojišťovny je jedním z nej-
dynamičtěji rostoucích pojistných produktů
na trhu. „Naší první metou je 5 %, ale chtě-
li bychom se během pár let přiblížit k 10%
podílu na trhu,“ uvedl produktový manažer
Lukáš Rozsypal. Pojištění Šťastný domov
zaznamenalo oproti prvnímu kvartálu ro-
ku 2023 meziročně 43% nárůst produkce.
Lukáše Rozsypala jsme se zeptali:

Čemu připisujete zvýšený zájem o pojištění
Šťastný domov?

Při loňské revitalizaci produktu jsme věnovali
největší pozornost především limitům k jednot-
livým souborům pojištěných věcí. Upravili jsme
je tak, aby klientům smlouvy dobře posloužily,
ale abychom zároveň my mohli zachovat přízni-
vou cenu produktu. Výsledek byl pro veřejnost
překvapivý, mnohé limity jsme rozšířili na cel-
kovou výši sjednané pojistné částky, ale zároveň
jsme v segmentu pojištění staveb, domů a bytů
snížili sazby zhruba o 17 %. 

Jaké výhody kromě ceny klientům přináší
nová podoba produktu?

U pojištění staveb je asi nejzajímavější naše po-
jištění technické poruchy – tedy poškození ne-
bo zničení strojních a elektronických zařízení,
jež jsou stavebními součástmi. Pro klienty je vý-

bornou zprávou, že u Slavia pojišťovny nemáme
limitováno stáří těchto zařízení. Jde třeba o fo-
tovoltaické panely, tepelná čerpadla, kotle, kli-
matizační jednotky, satelitní antény, sprinklery
a podobně.

Zmínil jste fotovoltaické panely. Jsou nějaké
speciální podmínky pro jejich pojištění?

Žádné speciální podmínky nejsou. Stačí započí-
tat techniku do celkové pojistné částky. V nově
upraveném produktu pojišťujeme všem klien-
tům libovolný počet fotovoltaických panelů,
a to dokonce bez ohledu na stáří smlouvy a na
to, zda při jejím uzavírání toto pravidlo již bylo
u Slavie v platnosti či ne. 

Připomněl byste ještě něco? 

Příjemným zjištěním a štěstím v neštěstí může
být pro klienty informace, že u rizika vandaliz-
mu sice požadujeme zápis od Policie ČR, ale ne-
trváme na dopadení pachatele. Netrváme ani na
tom, že vandal musí překonat překážku. Tedy
například u posprejovaných vrat od garáže za-
platíme náhradu škody bez ohledu na to, že jsou
přístupná z ulice.

A co když škodu na majetku nezpůsobí van-
dal, ale sám klient?

Tady stojí za zmínku riziko rozbití skla – v pro-
duktu Šťastný domov je pojištěno rozbití jakou-

koli událostí, při které není zjištěn úmysl. Vzta-
huje se nejenom na okna a skleněné výplně dve-
ří, ale také na čelní stěny vestavěných skříní vy-
robené ze skla nebo na zrcadla. Dále na veške-
rou sanitu, a to včetně sklokeramické desky. Po-
kud některé z těchto věcí klienti rozbijí, plně jim
škodu uhradíme. V této souvislosti je ale třeba
poznamenat, což máme napsáno ve výlukách,
že toto riziko neplatí při výstavbě nebo při re-
konstrukci. Pravděpodobnost rozbití skla při
běžném chodu domácnosti je zcela jiná, než
když se po domě pohybují řemeslníci.

Některé produkty pojištění majetku se vzta-
hují také na majetek členů domácnosti v do-
bě, kdy nepobývají v pojištěné nemovitosti.
Jak je to u Slavie?

V tomto ohledu máme skvělou zprávu pro rodi-
če, jejichž děti přechodně bydlí na koleji nebo
internátě. Věci, jež jsou v jejich vlastnictví, mají
i tam pojištěné na rizika požár, výbuch, vodo-
vodní škody, vandalizmus, ale hlavně na odcize-
ní. Územní platnost je v tomto případě celá geo-
grafická Evropa. 

Zabývali jste se při revizi produktu také po-
jištěním odpovědnosti? Klienti si ho rádi
sjednávají společně s pojištěním majetku.

Samozřejmě. Rád bych zmínil zejména to, že no-
vě nabízíme možnost pojištění na pronajaté bu-
dově. V praxi to znamená, že pokud klient bydlí

v pronajatém bytě, tak například kuchyňská lin-
ka, včetně vestavěných spotřebičů, není jeho.
V případě škody na zařízení bytu je však vůči je-
ho majiteli za takovou škodu zodpovědný. Jeho
odpovědnost se vztahuje na stavební součásti,
tedy již zmíněnou kuchyňskou linku, ale i vesta-
věné skříně, podlahy, vybavení koupelny a WC.
Pojištění na pronajaté budově se týká požáru,
výbuchu, a hlavně nejčastějšího rizika – vodo-
vodních škod. Mimochodem, kromě majetko-
vého pojištění jsme příznivě upravili parametry
a cenu právě i u samostatně prodávaného pojiš-
tění odpovědnosti. Objem sjednaných smluv se
v důsledku toho meziročně zvýšil o 30 %.

připravil Václav Bálek

Vloni v květnu představila pojišťovna 
Kooperativa unikátní aplikaci KOOPILOT,
která vyhodnocuje styl jízdy řidiče. Klienti
si ji zdarma nainstalují do svého chytrého
telefonu při sjednání pojištění vozidla a na
základě hodnocení této aplikace mohou 
získat část zaplaceného pojistného zpět. 

„Za rok jsme oslovili už 10 000 klientů, kteří si
naše nové pojištění sjednali a aplikaci KOO -
PILOT aktivně využívají. Ta vyhodnocuje jejich
styl jízdy, například zrychlení, brzdění, ale i do-
držování rychlosti nebo používání telefonu za
jízdy. Pokud klient dodržuje předpisy a jezdí
bezpečně, vrátíme mu část zaplaceného poji-
stného. To znamená, že klienti dostávají reálné
peníze za bezpečnou jízdu,“ představil největší
výhodu aplikace Václav Geletič, vedoucí Odbo-
ru vývoje produktů v Kooperativě. 

Aplikace se automaticky zapíná při dosažení
rychlosti 20 km/h, řidič ji tedy nemusí nijak akti-

vovat. Používání je tedy velmi jed-
noduché, stačí mít telefon při sobě.
S KOOPILOTem doposud moto-
risté najezdili úctyhodných 35 mi-
liónů km v rámci 2,2 miliónu jízd.
Většina, 80 % jízd, je do 20 km, což
ukazuje, že řidiči jezdí převážně
kratší vzdálenosti. Pozitivní je, že
se snaží jezdit bezpečně. „Z jízd-
ních dat a skóre vidíme, že 69 % ři-
dičů má skóre vyšší než 90 bodů.
Maximum je 100 bodů. A dalších
26 % řidičů má výsledky svého
jízdního skóre mezi 80–90 body.
Asi 10 % řidičů si vyjezdilo maxi-
mální výši, 40% cashback. Průměr-
ně klientům kvartálně vracíme
740 Kč, což za rok představuje téměř 3000 Kč
z pojistného zpět na bankovní účty klientů,“ oce-
nil chování řidičů Václav Geletič. 

Zajímavě také vychází srovnání údajů zjiš-
těných z aplikace a reálných pojistných událos-

tí. Jedním z parametrů, které
KOO PILOT sleduje, je používání
telefonu za jízdy. 

„Prokázalo se, že řidiči, které
aplikace odhalí, že za jízdy použí-
vají telefon, jsou rizikovější, tedy
častěji způsobí dopravní nehodu.
Podobně na tom jsou řidiči, kteří
často agresivně zrychlují nebo
brzdí na poslední chvíli a celkově
si vyjezdí nižší skóre. Naštěstí je
většina z uživatelů aplikace zod-
povědná, data nám například
ukazují, že 95 % uživatelů za jízdy
na mobilní telefon ani nesáhne.
To přispívá k bezpečnějšímu pro-
vozu,“ potvrdil zodpovědnější

chování uživatelů aplikace Václav Geletič. Ap-
likace ale při jízdě klientům i pomáhá. Zobra-
zuje oblasti častých nehod a rizikových míst,
okolí škol nebo nemocnic. Zároveň jim pomů-
že v krizových situacích, například když vy-

hodnotí, že klient měl nehodu, automaticky
kontaktuje asistenční službu, operátor kliento-
vi zavolá a ověří situaci, případně vyšle asis-
tenční vozidlo. Následně usnadní nahlášení
škody. Díky aplikaci má klient v hlášence před-
vyplněné osobní údaje, tedy jméno a příjmení,
číslo smlouvy, registrační značku, e-mail a te-
lefon. „Zaznamenali jsme již několik desítek
automaticky nahlášených nehod, naštěstí šlo
vždy o menší škody, které naše asistence vyře-
šila,“ doplnil Václav Geletič. 

Obecně uživatelé nahlížejí na aplikaci 
KOOPILOT velmi kladně, oceňují i přínos oka-
mžitého hodnocení každé cesty. Mnohdy si až
při zpětném pohledu na získané skóre a znázor-
nění cesty uvědomí, že někde překročili rych-
lost nebo zbytečně prudce akcelerovali. A to je
často motivuje k zodpovědnějšímu přístupu při
následující jízdě. Ocenil ji i portál Market Vi -
sion, který aplikaci KOOPILOT označil jako
nejlépe hodnocenou pojišťovací aplikaci v App
Store i Google Play. (tz)

Od června je součástí všech pojistných
smluv UNIQA o cestovním pojištění speciál-
ní medicínská asistence TravelMedik. Byla
doplněna zcela zdarma a umožňuje českým
turistům spojit se v cizině v případě potíží
s českým lékařem-specialistou, čímž odpa-
dají hledání lokální zdravotní pomoci a jazy-
ková bariéra.

Pokud chce klient novou službu využít, dostane
se přes QR kód ze své smluvní dokumentace
k pojištění na ověřovací stránku TravelMedik
společnosti Click2Claim, kde vyplní potřebné
údaje. Tyto údaje následně vyhodnotí lékař s od-
povídající specializací, spojí se telefonicky s kli-
entem, prokonzultuje s ním jeho zdravotní prob-
lém a doporučí mu další vhodný indivi duální
postup léčby a případně medikaci. UNIQA vy-

chází ze zkušenosti, že řadu běžných potíží lze
odstranit i domácí léčbou a nákupem léčiv v lé-
kárně. V případě závažnějšího zdravotního
problému ho lékař z TravelMedik instruuje, aby
se obrátil na asistenční službu k cestovnímu po-
jištění, jež mu zprostředkuje odbornou lokální
pomoc. „První zkušenosti ukazují, že turisté ví-
tají možnost probrat potíže s českým lékařem,
protože mohou jít snadněji do detailu a důvěřu-
jí svým krajanům více, zejména v zemích, kde
jsou úroveň a zvyklosti ve zdravotní péči odliš-
né,“ řekla Eva Trajboldová, manažerka produk-
tů pojištění osob v UNIQA. 

Služba je dostupná v režimu 24/7. Nárok na
využití asistenčních služeb Travel Medik má
každý, kdo si sjedná a uhradí cestovní pojištění
v UNIQA, online na webu nebo přes srovnávač,
u cestovní kanceláře, agentury nebo jiného
partnera UNIQA pojišťovny.

Postup při využití služeb TravelMedik 
je uživatelsky jednoduchý a rychlý:
1. Klient si načte QR kód nebo odkaz z doku-
mentace k cestovnímu pojištění. Ty ho přímo
propojí s chytrým online formulářem (tzv. tirá-
ží), jehož úkolem je shromáždit příznaky a ak-
tuální informace o zdravotním problému.
2. Informace z formuláře zhodnotí zdravotnický
personál a posune dle potřebné odbornosti na lé-
kaře. Ten se s výstupem z formuláře seznámí a dá
vědět v průběhu několika minut, že je připraven
k videohovoru. Klientovi přijde sms zpráva, kde
nalezne odkaz do tzv. virtuální čekárny.
3. Po kliknutí na tento odkaz se klient dostane
do virtuální čekárny, kde čeká na spojení s léka-
řem. Během chvilky se s ním spojí a může s ním
napřímo konzultovat zdravotní problém.
4. Po ukončení konzultace lékař připraví lékař-
skou zprávu (výstup z tiráže), uloží ji do systé-

mu, kde je automaticky archivována, a současně
odeslána na klientův e-mail.
5. Podle konkrétní lokace klienta systém připra-
ví orientační překlad pro případnou potřebu pro
místního lékaře. Klient tak bude mít lékařskou
zprávu v češtině a orientační překlad do anglič-
tiny a/nebo místního jazyka. Ve většině lokalit
klient obdrží i kontakty na místní zdravotnické
zařízení (adresa, provozní doba, rozsah služeb)
pro případ dalšího řešení přetrvávajícího prob-
lému. V takové situaci by klient měl kontaktovat
asistenční službu k pojištění UNIQA a dbát je-
jích pokynů.

V rámci TravelMedik jsou dostupné tyto lé-
kařské specializace: praktický lékař, kardiolog,
internista, pediatr, kožní specialista, neurolog
a gastroenterolog. Jsou to medicínské profese,
které turisté statisticky využijí nejčastěji. (tz)

UNIQA přidává do cestovního pojištění přímé spojení na české lékaře

U vandalizmu Slavia netrvá
na dopadení pachatele

KOOPILOT: rok s aplikací v mobilním telefonu

Lukáš Rozsypal, produktový manažer 
Slavia pojišťovny



14 | z obchodních řetězců www.iprosperita.cz  | 8/2024

Obchodní řetězec PENNY pokračuje 
v budování infrastruktury, která umožňuje
zákazníkům dobíjet elektromobily přímo
na parkovištích u prodejen. Síť dobíjecích
stanic se nejnověji rozšířila o parkoviště
u PENNY v Polné na Vysočině a v Kostelci
nad Labem, kde byla v pilotním projektu
instalována ultrarychlá technologie 
Shell Recharge. Díky strategickému 
partnerství, které uzavřely PENNY 
a BILLA se společností Shell, je tak 
PENNY prvním místem v Česku, kde je
Shell Recharge přístupná mimo čerpací
stanice této společnosti. V Polné či Kos-
telci lze elektromobil dobít z 0 na 80 %
během třiceti minut.

„Budování dobíjecích stanic je pro PENNY jed-
nou z priorit. Rozvoj elektromobility přispívá ke
snižování emisí a my chceme, aby naši zákazníci
měli možnost chovat se šetrně. Druhým rozmě-
rem je úspora času. Dobíjecí stanice na parko-
vištích dovolují zákazníkům čas strávený naku-
pováním zároveň bez jakéhokoli omezení vy-

užít i k doplnění energie do elektromobilu,“
uvedl vedoucí stavebního oddělení PENNY
Václav Šíma.

Shell Recharge přitom přináší další podstat-
né zvýšení dostupné rychlosti dobíjení. Dispo-
nuje totiž výkonem 180 kW, což je více než troj-
násobek výkonu v Česku nejběžnějších 50 kW
stanic. Shell Recharge umožňuje využít ultra-
rychlé nabíjení a v závislosti na technické speci-
fikaci vozidla dobíjet stejnosměrným proudem
z 0 na 80 % za přibližně 30 minut. „Výkon nově
instalované technologie tak postačuje na pod-
statné dobití elektromobilu v řádu desítek mi-
nut v době, kdy nakupujete v PENNY,“ dodal
Václav Šíma. 

PENNY začalo síť dobíjecích stanic u svých
prodejen ve spolupráci s energetickými společ-
nostmi E.ON a PRE budovat již v roce 2018.
Aktuálně nabízí tuto možnost u 62 prodejen
napříč celou republikou. A to nejen ve velkých
městech, kde je využití elektromobilů nejběž-
nější, ale i v regionech. Jako první řetězec
v Čes ku PENNY také umožnilo zákazníkům
dobíjet auta sluneční energií, když právě ve
spolupráci se společností E.ON zprovoznilo

u prodejny v Praze Lehovci fotovoltaickou do-
bíjecí stanici. Avšak i u běžných stanic se jejich
ekologický efekt násobí tím, že je do nich větši-
nou dodávána elektrická energie nakoupená
z obnovitelných zdrojů. Takže řidiči dobíjejí ze-
lenou elektřinu.

Rozvoj elektromobility v Česku přitom ná-
zorně dokumentuje i zájem o službu dobíjení na
parkovištích u PENNY. Jen za loňský rok pro-
běhlo u prodejen PENNY více než 28 000 dobí-
jení, což představuje 14násobné zvýšení oproti
roku 2022. Řidiči a řidičky přitom do svých
elektromobilů doplnili 507 000 kWh elektrické
energie. To je objem, který spotřebuje za rok asi
170 českých domácností.

PENNY není aktivní jen v oblasti e-mobili-
ty, ale i v dalších oblastech energeticky úspor-
ných řešení. Na střechy svých prodejen postup-
ně osazuje fotovoltaické panely, které dokážou
pokrýt až 40 % jejich energetické spotřeby. Fo-
tovoltaickými panely jsou osazena logistická
centra řetězce a na tři desítky prodejen. Některé
nejnovější prodejny PENNY jsou pak díky foto-
voltaice a dalším šetrným technologiím energe-
ticky zcela soběstačné. (tz)

IKEA v Česku spustila nový nástroj IKEA
Kreativ, který využívá nejnovější technolo-
gie pro plánování interiérů. Dostupný je
všem zákazníkům v mobilní aplikaci a na
webu IKEA.cz. Ovládá se jednoduše, a zá-
kazníky tak inspiruje k tomu, aby využili
svoji kreativitu. Ukáže jim, jak bude zaříze-
ní vypadat v prostředí jejich domova, a to
formou realistických interaktivních návrhů. 

„Práce s 3D modely v reálném prostředí byla
dosud výsadou především profesionálních
interiérových studií. IKEA Kreativ tyto mož-
nosti přináší v uživatelsky velmi přívětivém
prostředí pro každého, a navíc přichází s řadou
unikátních inovací, které celkový zážitek po-
souvají na novou úroveň,“ řekla Martina Som-
rová z týmu Home Furnishing and Retail 
Design IKEA Čes ká republika, Maďarsko
a Slovensko. 

IKEA Kreativ využívá k rozpoznání pro-
stor v domácnostech zákazníků nejmodernější
technologie umělé inteligence a počítačového
vidění, podobné těm, které se používají v auto-
nomních vozech. Patří mezi ně neuronové sítě
AI, které byly speciálně vytrénovány k rozpo-
znávání objektů a geometrie vnitřních prostor,
algoritmy stereovidění pro vidění ve 3D, algo-
ritmy počítačové fotografie k pořizování širo-
koúhlých fotografií a 3D grafika smíšené reali-
ty k dosažení realističnosti. Algoritmy umělé

inteligence prostředí IKEA Kreativ také umož-
ňují vymazat ze scény část stávajícího nábytku
nebo klidně všechen, aby zákazníci mohli na-
vrhovat ve zcela prázdných prostorách.

IKEA Kreativ je tak skvělý nástroj napří-
klad pro lidi, kteří se chystají zařizovat svůj
první domov, ale stejně tak i pro ty, kteří plá-
nují úpravy stávajících prostor. „Podle našeho
nejnovějšího průzkumu Life at Home Report,
který zkoumal vztah Čechů k domovu, plánu-
je v příštích dvou letech změnit své bydlení ví-
ce než polovina respondentů. Přesně 27 % Če-
chů má v plánu se stěhovat a další čtvrtina
chce investovat do rekonstrukce stávajícího
bydlení. V tom jim může výrazně pomoci prá-
vě IKEA Kreativ,“ sdělil Katalin Andor, Custo-
mer Insights Manager IKEA Česká republika,
Maďarsko a Slovensko.

Základní technologii prostředí IKEA
Krea tiv vyvinula společnost Geomagical Labs
se sídlem v Silicon Valley, která se zabývá umě-
lou inteligencí a kterou Ingka Group získala
v roce 2020. „Ingka Group s nadšením pomáhá
lidem vytvářet lepší život v domácnosti a my se
neustále snažíme poskytovat svým zákazní-
kům přidanou hodnotu, a to jak v online, tak
offline prostředí. Máme za to, že si IKEA Krea -
tiv díky inovativní a intuitivní technologii spo-
lečnosti Geomagical Labs a jednoduchému di-
gitálnímu prostředí poradí s běžnými překáž-
kami, které člověka mohou při nákupu bytové-
ho zařízení potkat. Převést inspiraci v rea litu

a navrhnout si dokonalý domov tak bude moci
opravdu každý,“ uvedl Parag Parekh, Co-Chief
Digital Officer Ingka Group. 

S prostředím IKEA Kreativ 
mohou zákazníci: 
■ Prozkoumat výrobky IKEA v inspirativních
3D showroomech – Zákazníci mohou prozkou-
mat výrobky IKEA, jejich kombinace a nápady
na zařízení místností ve více než 50 inspirativ-
ních 3D showroomech, které jsou k dispozici na

nové stránce návrhu na IKEA.cz. Snadno si vy-
zkoušejí výrobky IKEA v realistických prosto-
rových uspořádáních. Mohou je vyměňovat,
přesouvat, otáčet, skládat a zavěšovat. 
■ Navrhovat vlastní prostory – Funkcí IKEA
Kreativ Scene Scanner, zabudovanou do aplika-
ce IKEA, si zákazníci mohou snadno vytvářet
upravitelné realistické 3D repliky svých vlast-
ních prostorů, které mohou upravovat a zařizo-
vat výrobky IKEA. Stačí pořídit sérii fotografií
místnosti, které se pak automaticky sestaví do
širokoúhlé interaktivní repliky prostoru s přes-
nými rozměry a perspektivou. Také mohou „vy-
mazat“ stávající nábytek z konkrétní scény,
umístit na ni nový nábytek IKEA, rychle si pro-
jít různé alternativy a vytvořit nový kompletní
návrh místnosti. 
■ Vylepšovat život v domácnosti odkudkoli –
Když si zákazníci vytvoří dokonalý návrh míst-
nosti, mohou přidat jednotlivé výrobky do ná-
kupního košíku, uložit si nápady v účtu IKEA,
a dokonce je i sdílet s rodinou a přáteli, aby si
vzájemně poradili a inspirovali se. Protože se
virtuální místnosti ukládají do cloudu, je možné
se k nim znovu dostat prakticky odkudkoli. Zá-
kazníci si návrhy mohou dokonce přinést do ob-
chodního domu, a to v mobilní aplikaci IKEA.

Zájemci o novinku mají k IKEA Kreativ pří-
stup zdarma. Stačí si stáhnout aplikaci IKEA
z obchodu Apple App Store nebo Google Play
nebo přejít na stránku IKEA.cz. (tz)

Cílem devátého ročníku je tedy společně získat
finanční prostředky na pořízení dalších mini-
málně 400 vzrostlých stromů. Oblíbená kam-
paň probíhá od 19. června do 10. září 2024. 

Snižování počtu stromů je závažným prob-
lémem nejen ve volné krajině, ale i ve městech.
Zde je zeleň především prospěšná ke zvlhčování

ovzduší a zlepšování jeho kvality pro lidské
zdraví, které je vlivem škodlivých plynů ohro-
žováno. K řešení tohoto problému může v rámci
kampaně Vraťte stromům korunu drogerie
ROSSMANN a společnosti Henkel Consumer
Brands přispět nyní každý z nás. „Péče o životní
prostředí je naší dlouhodobou prioritou, a pro-

to si vážíme každého, kdo se do akce Vraťte
stromům korunu zapojí,“ komentovala Olga
Stanley, manažerka komunikace ROSSMANN.

Stačí si jen v období od 19. června do 10. zá-
ří 2024 zakoupit výrobky značek Palette, Live
Color, Perfect Mousse, Syoss, Taft, Gliss, got2b,
Schauma, Fa, Nature Box, Gliss Color, Schwarz-
kopf, Persil, Bref, Pur, Somat, Silan, Perwoll,
Clin a K2r. V tomto období pak poputuje auto-
maticky z každého prodaného produktu jedna
koruna neziskové organizaci Sázíme stromy,
která následně zajistí výsadbu vzrostlých stro-
mů v předem vybraných lokalitách po celé Čes -
ké republice. (tz)

PENNY pro elektromobilitu
i spokojenost zákazníků

ROSSMANN spustil další ročník projektu Vraťte stromům korunu

Drogerie ROSSMANN opět spojila síly s neziskovou organizací Sázíme stromy a společnos-
tí Henkel Consumer Brands a společně odstartovaly další ročník projektu Vraťte stromům
korunu. Od jeho začátku bylo v rámci České republiky vysázeno již více než 2700 stromů,
se kterými se lidé potkávají kolem polních cest, na dětských hřištích, u škol, v parcích, vzni-
kají i nové meze a remízky. 

IKEA Kreativ: zařídit si interiér v rozšířené realitě 
s pomocí umělé inteligence může každý
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Lego naší legislativy

Zdravotní pojištění v době
neplaceného volna
V době neplaceného volna zaměstnanci nevzni-
ká nárok na mzdu/plat. Za každého zaměstnan-
ce však musí být v kalendářním měsíci odvedeno
zdravotní pojištění alespoň v minimální výši 
(= minimální vyměřovací základ), které činí
13,5 % z minimální mzdy. Zaměstnanec odvádí
4,5 % a zaměstnavatel odvádí 9 % z hrubé mzdy.
Od 1. ledna 2024 je minimální mzda 18 900 Kč
a minimální pojistné 2552 Kč. Zdravotní pojiště-
ní každý měsíc za zaměstnance odvádí na účet
zdravotní pojišťovny zaměstnavatel.

Neplacené volno 
v délce několika dnů
Pokud hrubá mzda v měsíci, kdy zaměstnanec
čerpá neplacené volno, je vyšší než minimální
mzda, nemá neplacené volno žádný vliv na odvod
zdravotního pojištění. Výše zdravotního pojištění
je stanovena dle skutečně odpracovaných dnů.

Nižší než minimální výše 
zdravotního pojištění
Pokud je hrubá mzda za skutečně odpracované
dny nižší než minimální mzda, tzn. minimální
vyměřovací základ není dodržen, neplacené vol-
no má vliv na odvod zdravotního pojištění. V ta-
kovém případě musí být při výpočtu zdravotní-
ho pojištění proveden tzv. dopočet, aby byl do-
držen minimální vyměřovací základ.

Neplacené volno – v délce měsíc a delší
Jestliže zaměstnanec čerpá neplacené volno po
dobu celého kalendářního měsíce, musí platit
zdravotní pojištění plně sám – tzn. v roce 2024 je
výše minimálního pojistného 2552 Kč. Po dobu
neplaceného volna je pojištěnec nadále zaměst-
nancem a zdravotní pojištění za něj hradí za-
městnavatel. Jakým způsobem zaměstnanec da-
nou částku zaměstnavateli uhradí je na dohodě
mezi oběma stranami. 

Existují výjimky v dodržení minimálního
vyměřovacího základu?
Minimální vyměřovací základ nemusí dodržet
zaměstnanec, který je:
■ současně zařazen do státní kategorie – napří-

klad invalidní a starobní důchodce, student
(do 26 let)

■ zároveň OSVČ a jako OSVČ odvádí měsíčně
zálohy na pojistné vypočtené alespoň z mini-
málního vyměřovacího základu.

Vyměřovacím základem u takového za-
městnance je pak jeho skutečný příjem. (tz)

Sponzoring, charita, pomoc

MetLife a Na kole dětem
Společnost MetLife pojedenácté v řadě pod-
pořila charitativní sportovní projekt Na kole
dětem, který získává finanční prostředky na
podporu onkologicky nemocných dětí. Letos
odstartoval již patnáctý ročník akce, během níž
se účastníci mohou libovolně zapojit do cyklo-
trasy o celkové délce 1182 km vedoucí ze střed-
ních Čech až na jižní Moravu. Jedna z prvních
zastávek byla i v Senátu Parlamentu republiky.
Dlouhodobý partner akce MetLife přispěla
částkou v celkové výši 350 000 Kč. (tz)

Zavedené donáškové firmy si účtují téměř
třetinu z ceny každé objednávky. Český
startup Objednáme, poskytující komplexní
digitální objednávkový systém pro restau-
race, chce skrze novou funkci restauracím
usnadnit provoz vlastních rozvozů, a snížit
tak i cenu pro koncové zákazníky.

Rozvozy přes zavedené externí služby jsou pro
restaurace nákladná položka: zpravidla si účtují
30% poplatek z každé objednávky. „Ceny jídla
jsou kvůli poplatkům vyšší i pro koncového zá-
kazníka. Smyslem chystané funkce je usnadnit
restauracím rozvozy vlastními kurýry, což mů-
že ve výsledku vést ke snížení cen rozvážených
jídel,“ řekl Adam Růžička, CEO společnosti
Objednáme, která vyvíjí digitální objednávkový
systém pro restaurace.

Díky nové funkci a spolupráci s Wolt Drive
budou mít restaurace krytá záda i v situacích,
kdy nebudou z jakéhokoliv důvodu jejich vlast-
ní kurýři k dispozici. „Rozvozy vlastními kurý-
ry jsou pro mnoho restaurací levnější variantou.
Oproti externím službám však nesou svá rizika.
Přijde mnoho objednávek naráz, rozbije se auto,
kurýr nepřijde do práce. Proto spouštíme funk-
ci, která bude restauracím v takových případech
krýt záda,“ pokračoval Adam Růžička.

V případě potřeby tedy budou restaurace
moci využít armádu řidičů Woltu, kteří objed-
návku rozvezou – stačí k tomu jeden klik v sy-

stému Objednáme. Restaurace nemusí být do
Woltu jinak zapojena.

Nová funkce vznikla díky unikátní digitální
platformě, v rámci které mohou sami majitelé
restaurací přicházet s nápady na vylepšení.
O navržených inovacích se následně hlasuje a ty
nejžádanější funkce jsou poté implementovány.
Restaurace tak získávají systém šitý na míru
vlastním potřebám.

„Již od počátku Objednáme se k majite-
lům restaurací chováme jako k našim investo-
rům. Což logicky vychází ze způsobu, jakým
jsme začínali. Dva roky jsme jednali s restau-
racemi o podpoře rozvoje našeho systému,
který tou dobou teprve vznikal. Dnes existuje
a je do něj zapojeno přes 500 restaurací,“ po-

kračoval Adam Růžička. Pro majitele restaura-
cí je stěžejní, aby po zvýšení nákladů na takřka
všechny součásti provozu věděli, kolik za sy-
stém zaplatí. „Suroviny, energie či nájmy, to
všechno v posledních letech zdražilo o desítky
procent. Rozpočet na provoz restaurace je tře-
ba plánovat dopředu. Za náš objednávkový sy-
stém platí restaurace fixní poplatek, a mohou
tak počítat s předem jasnými náklady a žádný-
mi procenty z objednávek navíc,“ vysvětlil
Adam Růžička.

Zakladatelé Objednáme si před sedmi lety
dali ambiciózní cíl – vytvořit dostupné, a hlavně
funkční řešení pro restaurace všech velikostí.
„Jako majitel menší restaurace si nemůžete do-
volit vývoj vlastního elektronického objednáv-
kového systému. Náklady šplhají do miliónů
korun a vývoj trvá roky. Před sedmi lety jsme
proto spojili restaurace dohromady a s jejich
přispěním pro ně systém začali vyvíjet,“ popsal
Adam Růžička.

Motivací pro založení společnosti Objedná-
me byl pro Adama způsob, jakým některé re-
staurace fungují: „Pokud komunikace v rámci
restaurace probíhá skrze ručně psané objednáv-
ky, dříve nebo později přijde lidská chyba, která
vždycky stojí peníze. Navíc je to krajně neefek-
tivní. Čas vynaložený na zapisování, vysvětlová-
ní a řešení chybných objednávek pak personálu
chybí jinde,“ představil Adam Růžička svoji
zkušenost – sám v takové restauraci dva roky
pracoval. (tz)
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Kniha o kávě – 3. přepracované vydání
Petra Davies Veselá
Řada z nás si bez kávy svůj den nedokáže před-
stavit. Po Velké knize o kávě přichází autorka
s publikací určenou pro domácí nadšence. Pro-
vede čtenáře procesem přípravy kávy od pěsto-
vání, zpracování a pražení po skladování a spo-
třebu a pomůže s výběrem a nákupem nejen
zrn, ale také mlýnku nebo jiných pomůcek.
Především se ale soustředí na domácí přípravu
filtrované kávy. Jednu z kapitol věnuje i dobré-
mu espressu, cappuccinu a technice malování
mléčnou pěnou do kávy.

Jak najít práci v 21. století
Jan Tegze
Kniha vás navede na cestu k získání vysněné
práce. Autor, úspěšný recruiter, který má přes
20 let zkušeností s vyhledáváním talentů, vám
pomůže zdokonalit své dovednosti v dnešní
dynamické pracovní sféře. Naučíte se využívat
moderní nástroje a strategie, vytvořit poutavý
LinkedIn profil, efektivní životopis i průvodní
dopis, využít naplno sílu sociálních sítí a bu-
dete se umět dokonale připravit na výběrové
řízení. Dokážete lépe prezentovat své kvality
a znalosti.

Na rozvoj filantropie a podporu společensky
odpovědných a udržitelných aktivit darovala
ČSOB v loňském roce 64 miliónů korun. Od-
povědné chování a udržitelnost jsou základ-
ní součástí firemní filozofie ČSOB a opírají
se o čtyři strategické pilíře: Pro soužití, 
Pro vzdělání, Pro přírodu a Pro podnikání.
Uvádí to v červnu zveřejněná Výroční zpráva
o společenské odpovědnosti a udržitelnosti
skupiny ČSOB za rok 2023.

„Hřeje mě u srdce, že právě důvěra a stabilita
jsou společným jmenovatelem našich projektů
s celou řadou neziskových organizací, nadací
a dalších partnerů, neboť s mnoha z nich spolu-
pracujeme již přes dvacet let. Jako zcela zásadní
vidím důraz na finanční a digitální vzdělávání.
S Policií ČR již po několik let působíme v oblasti
prevence kybernetické bezpečnosti a loni jsme si
dali za cíl proškolit milión osob. V neposlední řa-
dě podporujeme řadou kroků a partnerství nut-
nou transformaci české ekonomiky na udržitel-
nější, energeticky bezpečnější a soběstačnější,“
řekl Petr Hutla, člen představenstva ČSOB zod-
povědný za řízení úvěrů a udržitelnost.

Pro soužití
Banka pomáhá seniorům, hendikepovaným
i sen dvičové generaci. V ČSOB je milión klientů
starších 65 let. Ti, stejně jako hendikepovaní,
mohou mít zvýhodněný účet s bezplatným doru-
čením hotovosti jednou v měsíci. Linka pro se -
niory loni odbavila 79 000 hovorů. Všechny ban-
komaty jsou vybavené hlasovou navigací pro ne-
vidomé. Díky celorepublikové síti moderních
poboček ČSOB a obchodních přepážek na České
poště je ČSOB největším poskytovatelem bezba-
riérových bankovních a pojišťovacích služeb.

Pro vzdělání
Podporuje rozvoj finanční a digitální gramot-
nosti dětí i dospělých. V rámci programu Fi-
nanční a digitální vzdělávání ČSOB pro školy
navštívili zaměstnanci banky od roku 2016 do
konce roku 2023 celkem 964 škol, odučili
4826 hodin a proškolili 74 397 žáků. Banka orga-
nizuje celostátní soutěž finanční gramotnosti Fi-
lipův pohár, v jehož 3. ročníku loni soupeřilo
přes 3500 žáků z 280 škol. Soutěž navazuje na ap-
likaci ČSOB Filip, která má už 12 655 stažení. Lo-
ni byl představen nový výukový program o pří-
rodě a udržitelnosti Respekt, planeto! V rámci

preventivních vzdělávacích akcí na obranu před
kyberzločinci Volači a Klikači bylo už proškole-
no 456 000 lidí.

Pro přírodu
Pro ČSOB je ochrana životního prostředí priori-
tou. Proto udržitelnost a šetrný přístup k přírodě
promítá do všech aktivit a podporuje také pře-
chod na nízkouhlíkovou ekonomiku. V roce 2023
začala organizovat novou soutěž Zelená obec ro-
ku s cílem ocenit obce a města, která se angažují
v environmentální oblasti, udržitelném fungová-
ní a mají odpovědný přístup k životnímu prostře-
dí. Speciální kategorií je Sociální počin roku.

Pro podnikání
Banka pomáhá malým a středním podnikům
s rozvojem jejich aktivit a podporuje inovace.
Loni jsme pomohla 341 začínajícím business-
manům dosáhnout na finance z programu Začí-
nající podnikatelé. Pokračovala v akceleračním
programu Start it @ČSOB, v němž podpořila již
83 startupů. V programu pro vysokoškoláky
Start it @UNI v loňském roce uspořádala osm
vzdělávacích setkání Validation Camp s účastí
352 studentů. (tz)

ČSOB loni darovala na společensky 
odpovědné aktivity 64 miliónů korun

Generálním ředitelem opavské
Tevy je Radovan Toman 
Novým generálním ředitelem opavské farma-
ceutické společnosti Teva Czech Industries se 
1. července stal Radovan Toman. Do Opavy se
vrací po čtyřech letech zahraničního působení
a přináší s sebou bohaté zkušenosti a nové vize
pro další rozvoj závodu.

Nicola Koldová novou vedoucí
rozvoje strategie a obchodní sítě
Škoda Auto na českém trhu
Škoda Auto na českém trhu obměňuje svůj ma-
nažerský tým. Na místo vedoucí rozvoje strate-
gie a obchodní sítě nastupuje Nicola Koldová.
Manažerka s rozsáhlými zkušenostmi v auto-
mobilovém oboru nahrazuje Miroslava Holana,
jenž tuto funkci zastával od roku 2020.

Už digitalizoval přes 500 restaurací

foto Kateřina Šimková
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Bezpečnost uvádí mezinárodní firmy jako
nejsilnější argument, proč provozují své po-
bočky se specializací na IT či digitální pod-
nikové služby v České republice. Popularita
Česka z jejich pohledu roste i díky vysoké
kvalitě života, která dokáže přilákat i zahra-
niční experty, a politické a ekonomické sta-
bilitě. Vyplývá to z průzkumu, který zreali-
zovala asociace ABSL mezi stovkou meziná-
rodních firem. 

„Atraktivita České republiky jako lokality pro za-
ložení a provoz centra digitálních podnikových
služeb byla vždy dána zejména dostupností a blíz-
kostí ke klíčovým trhům, kvalitou infrastruktury
a rovněž optimální časovou zónou umožňující
poskytování služeb na globální úrovni. Nyní se
ukazuje, že převažují nové důvody, zejména bez-
pečnost a stabilita země a kvalita zdejšího života,“
řekl Jonathan Appleton, ředitel asociace ABSL,
a dodal: „Aktivně spolupracujeme s investory,
kteří mají Česko v hledáčku a spolu s našimi part-
nery jim pomáháme se vstupem na český trh. Dle
našich odhadů se přínos oboru české ekonomice
blíží již ke 20 miliardám euro za rok.“ 

Bezpečnost země byla důležitým argumen-
tem například i pro společnost Vendavo, která
v České republice provozuje své vývojové cen-
trum: „Důraz na bezpečnost všech našich záka-
zníků a zaměstnanců pro nás byla při hledání
destinace zcela klíčová,“ uvedl Jacob Ringler, šéf
vývoje a ředitel českého zastoupení společnosti
Vendavo, a doplnil: „Na českém trhu je také
skvělá síť odborníků na kybernetickou bezpeč-
nost, nedávno jsme proto přesunuli z USA do
České republiky i pozici manažera informační

bezpečnosti, který kolem sebe vybudoval úžas-
ný tým. Jak vždy říkám, každá společnost, která
investuje do informační bezpečnosti, vysílá
všem zákazníkům signál, že bere veškeré otázky
kolem bezpečnosti a soukromí dat vážně. Česká
republika nám pomáhá tento slib dodržovat.“

Největší podíl zaměstnanců 
v digitálních podnikových službách
Silnou pozici České republiky v IT a digitálních
podnikových službách dokládá i nedávný prů-
zkum Grafton Recruitment. Dle něj je Česká re-
publika dokonce zemí s největším podílem pra-
covníků podnikových služeb na celkovém počtu
obyvatel a svou pozici premianta si drží i navzdo-
ry vyššímu zdanění práce ve srovnání s okolními
zeměmi. „Z průzkumu, do kterého bylo zapoje-
no 15 zemí, vyplývá, že zatímco například v sou-
sedním Polsku činí podíl zaměstnanců oboru na
celkovém počtu obyvatel země 1 % a v Rumun-
sku dokonce ještě méně, v České republice se blí-
žíme již ke 2 %, a to i navzdory tomu, že již ne-
platíme za levnou lokalitu,“ vysvětlil Martin Ma-
lo, ředitel Grafton Recruitment, s tím, že vyšší
náklady zde investorům nahrazuje vysoká kvali-
ta, kterou v České republice našli.

Kvalita života táhne 
zaměstnavatele i zaměstnance
Kvalita života a schopnost trhu přilákat experty
i ze zahraničí je dalším důležitým argumentem,
který hovoří pro Českou republiku. A nemyslí si
to jen samotní zaměstnavatelé, ale i zaměstnanci
90 národností, kteří pro obor pracují. Kvalitu ži-
vota v Česku v průzkumu ABSL zmínilo 54 %
respondentů z řad zahraničních pracovníků,
46 % pak chválilo i dobré finanční ohodnocení.

Právě úroveň mezd se týká další prvenství České
republiky jako destinace pro firmy z oboru digi-
tálních podnikových služeb. Z dat Grafton Rec-
ruitment vyplývá, že ve srovnání se 14 zeměmi,
kde tento obor působí, je v ČR největší rozdíl
mezi průměrnou mzdou země a průměrnou
mzdou na nemanažerských pozicích ve zmiňo-
vaném oboru. Tento rozdíl činí plných 895 euro
a ukazuje, jak atraktivní zaměstnání obor kvali-
fikovaným Čechům a expatům nabízí. Pro srov-
nání, v Polsku činí tento rozdíl 712 euro, v Por-
tugalsku 701 euro, ve Velké Británii 657 euro,
v Rumunsku 466 euro, a ve Španělsku dokonce
jen 144 euro. „I díky tomu setrvale roste prů-
měrná doba, po kterou zaměstnanci oboru zůs-
távají u jednoho zaměstnavatele. Meziročně
stoupla o čtyři měsíce a činí již bezmála čtyři ro-
ky,“ komentoval Jonathan Appleton.

ČR může světu konkurovat i v oblasti
prémiových kancelářských prostor
Obor IT a digitálních podnikových služeb je
oborem kancelářským, pro investory je tedy dů-
ležitá i úroveň místního kancelářského trhu,
a to včetně cenového nastavení. „Pracovní pro-
středí nabízí obor skutečně prémiové. I navzdo-
ry vysokému podílu flexibility a možnosti pra-
covat z domova vnímáme rostoucí zájem firem
o kultivaci pracovního prostředí dle nejnověj-
ších trendů a standardů,“ povrdila Jana Vlková,
šéfka oddělení Workplace Advisory a Office
Agency ve společnosti Colliers, a dodala: „Ná-
jemné sice mírně roste, na rozdíl od řady okol-
ních zemí jde však jen o růst mírný a trh díky
tomu vykazuje značnou stabilitu. Pro investory,
hledající vhodnou destinaci pro své pobočky,
centra podnikových či IT služeb nebo obchodní

jednotky, tak Praha i celá ČR zůstává velmi
atraktivní lokalitou, která dokáže konkurovat
jak zemím z regionu střední a východní Evropy,
tak například i Španělsku a Portugalsku, tedy tr-
hům, kde kancelářské obory, jako jsou právě
podnikové služby, aktuálně rostou.“ Nejvyšší
dosažitelné nájemné, tzv. prime, se na pražském
trhu v 1. čtvrtletí v prémiových budovách v cen-
tru města pohybovalo na úrovni přibližně
28,00 eur za m2 za měsíc, v nejlepších lokalitách
širšího centra 19,00 eur za m2 za měsíc a v nej-
lepších lokalitách ve zbytku města na úrovni do
16,00 eur za m2 za měsíc. Pro srovnání, napří-
klad v Lisabonu se cenová úroveň aktuálně po-
hybuje mezi 21 a 28 eury za m2 za měsíc, v Mad-
ridu mezi 24 a 37 eury a ve Varšavě mezi 21 a 27
eury pro prémiové lokality. (tz)

SWORP představuje webovou
aplikaci pro správu nemovitostí

SWORP Rent je nová webová aplikace, kte-
rou ke správě pronájmů nemovitostí vyvi-
nula společnost SWORP. Vytvoří digitální
dvojče nemovitosti a díky aktuálnímu vhle-
du do servisní knížky ušetří čas a usnadní
celou správu. Nabízí všestranné softwarové
řešení, které pokrývá vše od financí až po
poznámky, v základní verzi navíc zdarma.

„Vzhledem k tomu, že procesy správy nemovi-
tostí jsou vesměs unifikované a opakující se, vy-
tvoření aplikace, jež je automatizuje, se nabíze-
lo. Ať už jde o nemovitost malou, nebo velkou,
aplikace je dokáže efektivně spravovat všechny.
Sleduje analytiku v reálném čase, provádí účin-
nou automatizaci a optimalizaci,“ řekl Martin
Ladyr, majitel a CEO SWORP, a dodal: „Šetří
tak čas jak majitelům s malým počtem nemovi-
tostí, tak i nájemním společnostem s rozsáhlý-
mi portfolii.“ 

Nemovitost lze do aplikace přidat během
několika minut. Po zadání všech detailů, jako
jsou adresy, údaje o nájemnících, nájemné a vy-

bavení pak lze jednoduše generovat tisknutelné
nájemní smlouvy. Automatizované upomínky
nájemníkům připomenou datum úhrady nebo
informují o neprovedené platbě. Díky plánova-
ným úkolům pozornosti nic neuteče a všechny
informace jsou po ruce v reálném čase.

Aplikace SWORP Rent umožňuje organiza-
ci nemovitostí do více portfolií a dokáže je sdí-
let s dalšími správci. Správa financí v rámci
portfolia, evidence všech informací o přijatých
a očekávaných příjmech a výdajích na jednom
místě podává vždy aktuální pohled na stav eko-
nomiky nemovitosti. Náklady na nájem a služby
umí spočítat na pár kliknutí. Zlepšuje také pro-
duktivitu pomocí úkolů a efektivně plánuje
a sleduje stav dokončení. To vše lze nastavit dle
aktuální potřeby – od kompletních renovací ce-
lé nemovitosti až po běžnou údržbu.

„Integrace banky do systému znamená, že
získáte automatizovaný vhled do vašich financí,
v reálném čase přímo v chytrém přehledu. Tak-
to připojit a integrovat lze bankovní účet vede-
ný u kterékoli evropské banky,“ vysvětlil Martin
Ladyr. (tz)

INZERCE

Popularita naší země jako destinace
pro digitální obory roste

O ABSL

ABSL (Association of Business Service Leaders
in the Czech Republic) je organizace sdružující
společnosti působící v segmentu sdílených
podnikových služeb, který představuje silný
zdroj zaměstnanosti v České republice. ABSL
vznikla v roce 2013 s cílem podporovat spo-
lečnosti z oblasti podnikových služeb, sdílet
best practices a pomáhat s rozvojem aktivit
svých členů i jiných subjektů působících
v tomto segmentu. Zároveň ABSL poskytuje
podporu zahraničním investorům, kteří chtějí
v ČR zřídit svá centra podnikových služeb.
V současnosti v ČR působí téměř 400 center
zaměstnávajících již 160 000 lidí. 

www.absl.cz


